
Jäljennös. 
Liite 4 ryhmän pöytäkirjaan 23/11-29. 
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• 

ii 
•m 

M 

f 

Suomen Aramattlyhdlstyaten Keskusliitto, 

T ä ä l l ä . 

Vastauksena lokakuun 26 p:nä päivättyyn kirjelmiänne, jossa 

tiedustellaan liittomine mielipidettä olisiko rautatien työntekijöille 

ryhdyttävä vaatiiaaan n.s, lapsiavustusta palkan lisäksi, saamme vas-

tauksena eöittää seuraavaa: 

Viime lokakuun alussa kävi rautatlerakennustyölälsten lähe-

tystö esittämässä kulkulaitosten ja yleisten töiden ministeriölle Ja 

¿osialidemokraatt iselle iidus kunta ryhmä Ile m.m» työpalkkoja korotetta-

vaksi rautatierekennustyömallla ja että tämän lisäksi ryhdyttäisiin 

maksamaan suurlperheellisille n.s. lapsiavustusta samojen määritelmien 

mukaan kuin vir^n- ja toimenhaltijoillekin. Tämä lähetystö selosti nä-

mä vaatimukset silloin myös liitollemme, Joten ne ovet siis olleet 

liittomme tiedossa. Liittoninie puolesta ei asiaa silloin käsitelty, el-

kä kyseelliseen lapsiavustuksen vaatimukseen merkitty liiton kantaa, 

koska se tehtiin lähetystön esityksenä ministeriölle ja eduskuntaryh-

mälle. 

Liittomiue toimikunta kysymystä käsitellessään t.k. 8 p:nä 

katsoi sen senluontoiseksi, että ennenkuin siitä voidaan liiton kanta 

lopullisena määritellä, on asia käsiteltävä liitossa ja asianomaisissa 

osastoissa kaikki ^.uolet perusteellisesti selvitettyinä ja jätettävä 

edustajakokouksen lopullisesti päätettäväksi. Liittotoimikunta nimit-

täin näki mahdolliseesi sen, että jos n.s. lapsiavustusta ryhdytään 

rautatientyöntekijoille maksamaan, voi tämän järjestelmän käytäntöön 

ottaminen olla haittana palkkojen yleiselle kehitykselle vastaisesti, 

öillä kun suuriperheellisilie maksettaisiin lapsiavustusta niin voisi 

se helposti aiheutt&a sen, että pieniperheisten ja perheettömien toi-

meentulominimi arvioitaisiin liian alhaiseksi, kuten liittotoimikunnan 

mielestä Jo on tapahtunut rautetielaitoksen niillä osastoilla, missä 
I 

lapsiavustus systeemi on käytännössä. 

Liittotoimikunnassa tuotiin eräiden Jäsenten osalta myös 

esille, että aikaisemmin, v.1920 - 1922, on ollut käytännössä työntekl-
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jäinkin osalla lapsiavustuksen maksaminen, Jolloin mainitsivat sen 

tuoneen monenlaisie ristiriitoja työntekijöin keskuuteen. 

Edelleen nähtiin lapsiavustuksen maksamisen käytäntöön otet-

tuna helposti tuovan esiin myös ne mahdollisuudet, että rautatieraken-

nustöissä, joissa työntekijät ovat erotettavissa ilman irtisanomis-

aikaa, työnjohto helposti voi ryhtyä boikottoinaen suurperheisiä, kos-

ka työnjohdolle, varsinkin ratapäälliköille, on muodostunut ratatöitä 

suoritettaissa kilpailu siitä, kuka voi saada työt menemään alle teh-

tyjen kustannusarvioiden, siis kilpailevat työnhelpuudella, jolloin 

tietenkin koettaisivat pitäti työssä vain sellaista työvoimaa, jolle 

ei lapsiavustuste tarvitse maksaa. Kun rauta tierakennustyöt suureksi 

osaksi teetetään urakkatyönä ja urakkahinnat määrää aina paikallinen 

työnjohto, voisivat urakkahinnat jäädä niin alhaisiksi, että siitä 

kärsisivät perheettömät, koska tämä systeemi helposti toisi esiin 

juuri sen mahdollisuuden, että perheettömien toimeentulominimi arvioi-

taisiin liian alhaiseksi. 

Edellämainittujen ja monien muiden seikkojen perusteella ei 

liittotoimikunta voinut ottta kysymykseen kiinteästi puoltavaa kantaa 

ennenkuin asia on käsitelty tavalla, mitä jo edellä on mainittu. 
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dosta sisäministerin puoleen. 

Ehdotus hyväksyttiin [keskustelutta, 

5 3. 
Puolueneuvoston l-cokous. 

Esiteltiin puoluetoirniliunnan kirjelmä, josta ilmeni, 

että puolueneuvoston kokous pidetään Helsingissä k:6/ll-;59. 

(Liitteenä v.v, pöytäkirjassa 2i5/ll) 

Ryhmän edustajaksi kokoukseen valittiin v.v. ehdo-

tuksesta ryhmän toinen sihteeri Lonkainen. 

6 l. 

Selostus lähetystöin käynnistä kansanhuoltoni-

nl3terin luona. 

Kansanhuoltoministerin luona käyneen lähetystön puo-

lesta selosti toveri Reinikainen ministerin kanssa suoritet-

tua keskustelua. 

Lähety ston taholts kiinnitettiin luinisterin huomijta 

kolmeen pääkohtaan: 1) Elintarvikkeiden riittäväisyyLeen, 

jolloin erikoista huomiota kiinnitettiin vilja- ja rasvaky-

symykseen. ii) Hintakysymykseen. 2) Evakuoitujen asemaan. 

Ensimmäisen kohdan johdosta ministeri mm.ilmoitti,että vil-

jassa emirie ole omavaraisia, vaan siinä on noin 15 % vajaus, 

joka koetetaan täyttää ulkomaisilla hankinnoilla. Cn myös-

kin ryhdytty erinäisiin toimenpiteisiin,mm viljan pakolli-

seen varastoimiseen. Viljaa on ostettu ulkomailta, ¡¿itä sit-

ten hintakysymykseen tulee, olisi se valtiovallan taholta 

saatava niin hoidetuksi, että valtiovalta säilyttäisi arvo-

valtansa, Tullaan asettamaan myöskin hintatarkkailulautakun-

ta. On myöskin sovittu siitä, että maatalousministeriö ei 

yksin päätä eräiden raaataloustuotteiden( voi) hinnoista, 

vaan asiasta on neuvoteltava myöskin kansanhuoltoministeriön 

kanssa. Evakuoitujen asemaan vakuutti ministeri kiinnitettä-

vän vakavaa huomiota. Asian hoitamista on vaikeuttanut se, 

että se on ollut neljän eri ministeriön hohdettavana.Kansan-

huoltoministerin mielestä olisi tämän kysymyksen hoitaminen 

keskistettävä yhden ministeriön, esim. spulaismaatalousminis-

terin, hoidettavaksi. Lopuksi toveri Reinikainen totesi lähe-

tystön saaneen sellaisen vaikutelman käynnistään, että kan-

sanhuoltoministerin pyrkimykset kulkevat oikeaan suuntaan. 

I • Il 

m 



& 

. ff! i 

y 

•••̂r J l: 

1I. 

TfS-BP" 

Lehtolcoski: Ilmoitti, että kansanhuoltominis-

teri on halukas selostau;aan ryhmälle ministeriön toi-

mintaa, Jos ryhmä vain sitä haluaa. 

Selostus hyväksyttiin ja päätettiin, että kan-

sanhuoltoministerille varataan jossakin ryhmän kokouk-

sessa tilaisuus selostaa ministeriön toiiTiintaa ja suun-

nitelmia. 

7 ̂  
Ilmoitus eräästä keräyslistasta. 

Lehtokoski: Ilmoitti, että hänellä on Sosiali-

demokraattisen Työläisnscisliiton antama keräyslista, 

jolla kerätään varoja reservin kertausharjoituksiin kut-

suttujen ja muiden vaikeuksiin joutuneiden perheiden 

avustamiseksi. Lausui toivomuksen, että ryhmän jäsenet 

merkitsisivät nimensä ja lahjansa suuruuden tähän listaan. 

a o 4 . 
Rsutateitten rakennusty-^läisten lapsiavustusasia. 

Valmistavan valioî ronnan kokouksessa 5/10-^9 va-

litun toimikunnan puolesta ilmoitti Aattela, että toimi-

kunta oli lähettänyt SM:lle kirjelmän, jossa oli tiedus-

teltu SAK:n kantaa lapsiavustuskysymyksessä. Tähän kir-

jelmään on saapunut SA:v:n vastaus, johon liittyy Suomen 

Rautatieläisten Liiton ja Suomen Rakennustyöläisten Lii-

ton lausunnot, joista kaikista ilmenee verraten kieltei-

nen suhtautuminen k.o. asiaan.^Liitteet Ja 4) 

Merkittiin saapuneeksi ja todettiin, että tässä 

vaiheessa ei ryhmän taholta ole syytä jatkaa asian /käsit-

te lyä . 

V a k u u d e k s i : 

Puheenjohtaja. 

[teeri. 

T a r k i s t e t t u : 
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Sosialidemokraattisen Eduskuntaryhmän kokouksesta, Joka pidet-
tiin ryhmähuoneessa eduskuntatalossa 20 pnä marraskuuta 1939« 
Kokous alkoi klo 18. Nimenhuudossa merkittiin poissaoleviksi: 
Hiilelä,Huotari,Juutilainen,Kilpi,Koivulahti-Lehto,Malkamäki, 
Metsäranta,Pitkäsilta,Salmela-Järvinen,Salmenoja,Sillanpää, 
Simonen Ja Wirtanen. Puhetta johti Pekkala Ja pöytäkirjan kir-
joitti Aattela. 

1 5. 
Sodan alkamisen aineuttama tilanne* 
Puheenjohtaja P e k k a l a ilii.oltti, että ryhmä 

on kutsuttu kokoon sen Johdosta, että Neuvosto-Venäjä on tä-
nään aloittanut sotatoimenpiteet Suomea vastaan, pommittamalla 
lentokoneista käsin mm Helsinkiä,Viipuria Ja Ensoa. Eri edus-
kuntaryhmien puneenjohtajat ovat tänään olleet koolla ja täl-
löin sopineet siitä, että eduskunnan tämänpäiväisessä istun-
nossa esiintyisi Jokaisesta ryhmästä vain yksi puhuja. Joka 
ilmoittaisi ryhmänsä kannan nykyisessä tilanteessa. Ryhmän 
olisi nyt valittava Joku Jäsenistään esiintymään ryhmän puo-
lesta. 

Tanner: Selosti tilannetta. Hallituksen meikäläi-
set Jäsenet ovat pitäneet neuvoa keskenään Ja tulleet sel-
laiseen tulokseen, että ainoana keinona on nyt pidettävä ase-
levon pyytämistä. Nykyinen hallitus ei kuitemcaan voi tätä 
tehdä. Joten hallitus olisi vielä tänä iltana rikottava Ja 
siten tehtävä mahdolliseksi aselevon pyytäminen. Hallituk-
sen eroa voidaan motiveerata silläkin, että kalkki eduskun-
taryhmät, paitsi ei ikl:n ryhmää, olisi nyt saatava mukaan 
hallitusrintamaan. On suunniteltu, että ainakin kâ csi nykyi-
sen hallituksen Jäsentä jälsi sivuun uutta hallitusta muo-
dostettaessa. Nämä olisivat pääministeri Cajander ja ulko-

t 

ministeri ErKko. Pyysi ryhmän suostumusta siihen, että hal-
lituksen meikäläiset jäsenet saisivat jättää eronpyyntönsä 
tasavallan presidentille. Huomautti vielä siltä, että tähän 
saakka noudatettu suuntaus on ollut ainoa mahdollinen.Suu-
rempien myönnytysten tekemiseen el tähän mennessä ole ollut 
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mahdollisuuksia. Nyt on tilanne muuttunut. Kaikki 
uskovat nyt, että todesta on kysymys. 

Päätettiin yksimielisesti hyväksyä toveri Tan-
nerin ehdotus, että hallituksen meikäläiset jäsenet 
jättävät eronpyyntönsä tasavallan presidentille. 

Tämän Jälkeen päätettiin yksimielisesti, että 
tänään pidettävässä eduskunnan istunnossa esiintyy 
ryhmän puolesta puheenjohtaja P e k k a l a . 

Puheenjohtaja esitti tämän jälkeen ryhmälle 
lausuntonsa, jonka tänään esittää eduskunnan Istun-
nossa. Lausunto oli seuraava: 

"Hallituksen jäsenten selonteko tilanteesta on 
yhtäpitävä niiden tietojen kanssa, Jot^a suurin piir-
tein ovat jo edustajille tunnettuja. Selonteko on kai-
kessa korrektisuudessaan riittävän selvä meille kai-
kille, samallakuin se on mieltäkuohuttava todistus sii-
tä, kuinka voima ja väkivalta yhä edelleen tahtoo mää-
rätä maailmassa. Se ryhmä. Jonka nimessä minulla on 
kunnia puhua, on aina ollut silla kannalla, että val-
tioiden väliset erimielisyydet, silloinkin Kun on ky-
symys pienen ja suurvallan välisistä suhteista,olisi 
ratkaistava rauhallista tietä,neuvotteluteitse. Nyt 
kyseessäolevan kriisin aiKana olemme kaiken aikaa 
edustaneet samaa käsityskantaa. Valitettavasti meidän 
pyrkimyksemme, jonka usKomme olleen myös hallituksen 
pyrkimyksen, ei ole vienyt toivottuun tulokseen,syis-
tä, jotka eivät ole riippuneet meistä. SosialidemoKraat-
tisen Eduskuntaryhmän puolesta pyydän saada ilmoittaa, 
että se on ollut hallituksen takana tässä asiassa ja 
toivoo, että kriisi mahdollisimman pian tulisi selvi-
tetyksi.»' 

Lausunto hyväksyttiin yksimielisesti. 

2 5. 
Ilmoitus eduskunnan istunnosta. 

Hakkila: Ilmoitti, että eduskunnan istunto pide-
tään tänään klo 20 V a l l i l a n t y ö v ä e n t a -
l o s s a . 

Puhemies ilmoitti vielä, että ne edustajat, jot-

ka eivät mene kävellen Vallilan työväentalolle, pääse-
vät sinne sitä varten varatuilla linja-autoilla,Jotka 
lähtevät eduskuntatalon edestä. 

V a k u u d e k s i : 

Puheenjohtaja. 

¿Äiteeri. 

T a r k i s t e t t u : 
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Sosialidemokraattisen Eduskuntaryhmän kokouksestai Joka pidet-
tiin eduskunnan kokoontumispaikassa Kauhajoella 5 pnä Joulu-
kuuta 1939. Nimenhuudossa merkittiin poissaoleviksi: Ampuja, 
Andersson,K.lEskolaiFagerholm^Hakala,Halonen,Koivulahti-Lehto, 
Kuusisto,Malkamäki,Nokelainen,Pekkala,Peltonenko*,Pitkäsilta, 
Pyy,Raatikainen,J.,Rydberg,SalmenoJ a,Salovaara,Sundström, 
Tanner,Tervo,Welling Ja Wiik, (Hallituksen meikäläisten Jä-
senten poissaolo ryhmäkokouksesta Johtuu siitä, että halli-
tus on vielä Helsingissä.) Puhetta Johti Reinikainen Ja pöy-
täkirjan kirjoitti Aattela. 

1 §. 
Puheen.iohta.1an tervehdyssanat .1a tilanne-

selostus. 
Puheenjohtaja Reinikainen lausui ryhmän jäse-

net tervetulleiksi Kauhajoelle eduskuntatyötä Jatkamaan. 
Tämän Jälkeen puheenjohtaja selosti hallituksen 

uudelleen muodostamista. Hallituksessa on tapahtunut eräi-
tä henkilövaihtoKsia. Pääministeriksi on eronneen Cajande-
rin tilalle nimitetty Suomen Pankin pääjohtaja Risto Ryti, 
ulkoasiainministeriksi on eronneen Erkon tilalle nimitetty 
tähän astinen valtiovarainministeri, tov. Tauiner, Ja hänen 
tilalleen on valtiovarainministeriksi nimitetty Metsähalli-
tuksen ylijohtaja, tov. Pekkala. Kauppa- ja teollisuusminis-
teriksi on eronneen tov. Voionmaan tilalle nimitetty vuori-
neuvos V.A.Kotilainen. SisäasiainministeriKsi on eronneen 
Urho Kekkosen tilalle nimitetty kansanedustaja,vapaaherra 
E. von Born Ja salkuttomaksi ministeriksi valtioneuvos J.K. 
Paasikivi. Entisistä ministereistä on siis eronnut Cajander, 
Erkko,Voionmaa,Kekkonen Ja Salmenoja. Uusia ministereitä 
ovat Ryti, von Born,Kotilainen Ja Paasikivi. /UM J ' 

Uuden hallituksen pyrkimyksenä on rauhan aikaan-
saaminen Ja ellei siinä heti onnistuta, nykyisen tilanteen 
hoitaminen parhaalla mahdollisella tavalla, ulkomaisen avun 
hankkiminen Ja sodan onnelliseen päätökseen saattaminen. 

Selostuksen johdosta ei keskusteltu. 
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2 §. 
Ryhmän DUheen.1ohta.1an valinta. 
Ryhmän puheenjohtajan Pekkalan tultua valituksi 

valtioneuvoston jäseneksi oli nyt valittava ryhmälle 
ensimmäinen puheenjohtaja. Tehtävään valittiin yksi-
mielisesti ryhmän jäsen Salmenoja. 

3 §. 
Valtiovarainvaliokunnan .läsenen valinta. 
Sen johdosta, että tov. PekKala on valittu valtio-

neuvoston jäseneksi, on hänen tilalleen valittava jäsen 
valtiovarainvaliokuntaan. EhdokkaaKsi e.m. vaalia varten 
nimettiin Salmenoja. 

4 §. 
Ulkoasiainvaliokunnan jäsenen valinta. 
Sen johdosta, että tov. Pekkala on valittu valtio-

neuvoston jäseneksi, on hänen tilalleen valittava jäsen 
ulkoasiainvaliokuntaan. Ehdokkaaksi e.m. vaalia varten 
nimettiin Voionmaa. 

5 §. 
Maatalousvaliokunnan varajäsenen valinta. 
Pykälissä 3 ja 4 mainitusta syystä on eduskunnan 

valittava varajäsen maatalousvaliokuntaan. Ehdokkaaksi 
e.m. vaalia varten nimettiin Mäkeläinen. 

6 

Eduskunnan .la edustajain hoitaminen. 
Päätettiin jättää v.v. alustavasti käsiteltäväk-

si ja seuraavaan ryhmäkokoukseen esitettäväksi kysymys 
eduskunnan ja edustajain hoitamisesta. 

Tähän kokoukseen on, mikäli mahdollista, koetet-
tava saada joku asiantuntija selostamaan nykyistä tilan-
netta. 

Tämän asian yhteydessä keskustellaan myöskin edus-
kunnan istuntojen jatkamisesta nykyisissä oloissa. 

f 

7 S. 
Eräitä huomautuksia. 

Ryhmän jäsen Kajala teki erältä huomautuksia, jotka 
koskivat ylipäällikkö Mannerheimin päiväkäskyä Ja propagan-
dan tekemistä nykyisenä aikana. Puhujan mielestä el Manner-
heimin päiväkäsky meikäläiseltä kannalta arvostaen ollut 
oikein onnistunut, siinä kun tehtiin nyt käytävästä sodasta 
vapaussodan jatko. Ei pitäisi harjoittaa valtakunnan eduil-
le vaarallista propagandaa, vaan olisi saatava aikaan sel-
laista propagandaa, joka tehoo sekä kotimaassa että ulko-
maillakin. Esitti eräitä esimerkkejä. 

Asiasta el keskusteltu. 

V a k u u d e k s i : 

Puheenjohtaja, 

' I 
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Sihteeri. 

T a r k i s t e t t u : 



Sosialidemokraattisen Eduslcuntaryhman valmistavan valiolom-
nan kokouksesta, Joka pidettiin eduskunnan kokoontumispaikas-
sa yhteislyseolla Kauhajoella 7 pnä joulukuuta 1939. Saapu-
villa olivat: Komu,Kulovaara,Lehtokoski,Lepistö,Linna,Lon-
kainen,Rantala,Salmenoja Ja Aattela. Puhetta Johti Salmenoja 
Ja pöytäkirjan kirjoitti Aattela. 

1 §. 
Eduskunnan ja edustajain hoitaminen. 

Joulukuun 5 pnä pidet>n ryhmäkoKouKsen antaman tehtä-
vän mukaisesti otettiin käsiteltäväksi eduskunnan Ja edusta-
jain hoitamista koskeva asia. 

Puheenjohtaja Salmenoja selosti lähemmin mistä oike-
astaan on kysymys. Nyt on mm keskusteltava siitä Jatkaako 
eduskunta koossaoloaan vaiko ei. Oli sitä mieltä, että edus-
kunnan el pitäisi lopettaa istuntojaan Koska se herättäisi 
kansassa mielenmasennusta Ja koska on tärkeätä, että edus-
kunta on nykyisen tilanteen vallitessa Jatkuvasti koolla. 
Jos eduskunta hajaantuu olisi ainakin asetettava ryhmien vä-
linen neuvottelukunta hoitamaan asioita. 

Aattela: Eduskunnan el nyt pitäisi hajaantua. Ehdotti et-
tä ryhmien välinen neuvottelukunta asetettaisiin Jokatapauk-
sessa Ja se saisi tehtäväkseen lähemmin suunnitella eduskun-
nan Ja edustajain hoitamista koskevan asian. 

Lehtokoski: Kun asiat on saatu käsiteltyä voitaisiin 
toistaiseksi hajaantua. Jos päätetään jäädä tänne, olisi sil-
loin ryhdyttävä Aattelan ehdottamiin toimenpiteisiin. 

Linna: Yhtyi Salmenojan kantaan ja kannatti Aattelan 
ehdotusta. 

Komu: Eduskunnan Helsingistä lähtö herätti pahastusta 
kansalaisissa. Kannatti Aattelan ehdotusta. 

Rantala: Halusi merkittäväksi 'pöytäkirjaan, ettei ole 
ollut Helsingistä siirtymisen kannalla. Eduskunnan ei nyt 
ole hajaannuttava. 

Keskustelun päätyttyä todettiin, että v.v. on si-
tä mieltä, että eduskunnan olisi nykyisen tilanteen vai-
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litessa oltava Jatlcuvastl koolla. Ryhmälle ehdotetaan^ 
että eduskuntaryhmien välille asetettaisiin neuvotte-
lukunta, Ja että tähän neuvotteluicuntaan sosialidemo-
kraattisesta ryhmästä valittaisiin Salmenoja,Rantala, 
Lonkainen Ja Aattela. 

V a k u u d e k s i : 

Puheenjohtaja 
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Sosialidemokraattisen Edusicimtaryhmän kokouksesta, joka pidet-
tiin eduskunnan kokoontumispaikassa yhteislyseolla Kauhajoel-
la 7 pnä joulukuuta 1939. Kokous alkoi klo 17. Nimenhuudossa 
merKittiin poissaoleviksi: Ampuja,Andersson,G.,Bryggari,Fager-
holm,Kuusisto,Malkamäki,Metsäranta,Pekkala,Peltonen,0. , Raa-
tikainen, J.,Reinikainen,Rydberg,Räisänen,Salovaara,Tanner, 
Welling,Wiik ja Voionmaa. Puhetta Johti Salmenoja ja pöytä-
kirjan kirjoitti Aattela. 

1 §. 
Läsnäolo-oikeus. 

Ryhmän entinen jäsen, tov. Huttionen pyysi lupaa olla 
saapuvilla ryhmäkokouksessa. 

Pyyntöön suostuttiin. 

2 §. 
Eduskunnan .1a edustajien hoitaminen. 
Otettiin käsiteltäväksi eduskunnan koollaoloa koskeva 

asia sekä edustajain hoitamiskysymys. 
Valmistava valiokunta ehdotti, että ryhmä olisi sillä 

Kannalla, että eduskunta ei nyt hajaantuisi vaan olisi kool-
la, ja että eduskuntaryhmien välille asetettaisiin neuvot-
telukunta, johon ryhmästä valittaisiin Salmenoja,Rantala, 
Lonkainen ja Aattela. 

Puheenjohtaja Salmenoja perusteli lähemmin minkä vuok-
si eduskunnan ei nyt pitäisi hajaantua. Eduskunnan koolla-
olo herättää luottamusta kansan keskuudessa. Välttämätöntä 
myös on, että edusicunta on nykyisen tilanteen vallitessa 
jaticuvasti koolla. Vielä on otettava huomioon sekin, että 
eduskunnan hajaannuttua on sen koolle saaminen ehkä vaikeata. 

Hakkila: Käsiteltävänä olevat asiat tulevat valmiik-
si ensi pyhän seudussa. Tämän jälkeen olisi hajaannuttava. 
Ei ole asioita. Tähän asti ovat asialliset syyt määränneet 
eduskunnan koossaolon. Toivoi, että niin olisi laita nytkin. 

Hiltunen: Yhtyi v.v. ehdotukseen. Elämme nyt poik-
keuksellisissa oloissa. Ryhmän olisi saatava perusteelli-
nen selostus nykyisestä tilanteesta. 

Jokinen: Yhtyi v.v. ehdotukseen Ja Hiltusen lausun-
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toon. Nyt vallitseva tilanne ei ole pitkäaikainen. 
Meidän on kestettävä yhdessä* 

Koponen: Puhemiehen kannanotto on aivan oi-
kea, Jos pitää silmällä normaalisia oloja. Nyt 
elämme kuitenkin vallan poikkeusellisen tilanteen 
vallitessa. Yhtyi v.v. ehdotukseen. Historiaan ei 
saa meidän taholtamme tulla pilkkua. 

Kuittinen: Yhtyi v.v. ehdotukseen. 
Linna: Nykyinen tilanne on sellainen, että 

muutos saattaa tulla minä päivänä tahansa. Edus-
kunnan jäsenet eivät voi mennä soppajonoon. Val-
mistavan valiokunnan kanta on oikea. 

Komu: Koko syksy on eletty suuren luottamuk-
sen vallassa. Kun olemme Joutuneet nykyisen tilan-
teen eteen, ei ole syytä hajaantua. Hallituksen pi-
täisi antaa tilanneselostus. Neuvottelukunnalle on 
annettava sellaiset eväät, että tänne on Jäätävä 
koko eduskunnan eikä vain Jonkinlaisen tyngän. 

Hakkila: Antoi arvoa ryhmän Jäsenten esittä-
mille perusteille. Perusteli lähemmin eduskunnan 
siirtymistä Kauhajoelle. Toivoi, että toiset edus-
kuntaryhmät saataisiin samalle kannalle eduskunnan 
koossaoloon nähden kuin omakin ryhmämme on. Nyt voi-
taisiin ottaa lyhyt loma, ehkä noin 10 päivän pi-
tuinen, Ja sen Jälkeen kokoonnuttaisiin Jälleen is-
tuntoja pitämään. 

Lehtokoski: Nykyisen tilanteen vallitessa oli-
si löydettävä sellaisia keinoja. Jotka auttaisivat 
maamme asiaa eteenpäin. Jos täällä ollen voimme Jo-
takin tehdä, niin se riittää perusteluksi koossaolol-
lemme. 

Pyy: Yhtyi Hiltusen Ja Komun lausunnoihin. 
Pitkäsilta: Eduskunnan Koossaolon pitäisi riip-

pua siitä onko siitä vastaavaa hyötyä. Tekee mieli 
tällä kertaa kysyä,onko kaikkia asiat hoidettu kyllin 
avoimesti, Ja onko riittävän aikaisesti toimittu, 
Si ollut tyytyväinen asioiden tähänastiseen menoon. 

. Kilpi: Ehdotti, että ryhmän puolesta pidettäi-
siin huolta niistä ryhmän Jäsenistä, Jotka ovat nykyi-

i 

sen tilanteen Johdosta Joutuneet taloudellisiin vaikeuk-

siin. 
Hakkila: Moskova on pelannut Berlinin nuottien 

mukaan. Lupasi eduskunnan kansaliatoimikunnassa hoitaa 
taloudellisissa vaikeuksissa olevien edustajien asiaa. 

Keskustelun päätyttyä hyväksyttiin ensin v.v. 
ehdotus neuvottelukunnan asettamisesta Ja ryhmästä va-
littiin neuvottelukuntaan v.v. ehdottamat Salmenoja, 
Rantala,Lonkainen Ja Aattela. 

Tämän Jälkeen todettiin, että ryhmä on yksimie-
linen siitä, että eduskunta ei nyt hajaantuisi vaan ot-
taisi muutaman päivän loman. Eduskunnan kokoontumispäi-
vä on määrättävä. 

Valittiin ryhmän Jäsen Kilpi ottamaan selvää sii-
tä ketkä ryhmän Jäsenistä ovat taloudellisissa vaikeuk-
sissa. 

V a k u u d e k s i : 

Puheenjohtaja 

Sihteeri, 

T a r k i s t e t t u 
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Sosialidemokraattisen Eduskuntaryhmän valmistavan valiokunnan 
kokouksesta,joka pidettiin eduskunnan kokoontumispaikassa yh-
teislyseolla Kauhajoella 9 pnä Joulukuuta 1939. Saapuvilla 
olivat: Komu,Kulovaara,Kuusisto,Lehtokoski,Lepistö,Linna,Lon-
kainen,Reinikainen,SalmenoJa,Welling ja Aattela sekä puolue-
toimikunnan edustajana S.K.Kilpi. Puhetta johti Salmenoja ja 
pöytäkirjan kirjoitti Aattela. 

1 §. 
Eduskunnan julistukset. 

Puheenjohtaja Salmenoja ilmoitti, että ryhmien välinen 
neuvottelukunta on ehdottanut, että eduskunta antaisi kaksi 
julistusta, joista toinen olisi osoitettu armeijalle ja kan-
salle ja toinen ulkomaille. 

Tämän jälkeen puheenjohtaja luki armeijalle ja kansal-
le osoitetun julistuksen luonnoksen , ja sitten hän luki 
ulkomaille osoitetun julistuksen luonnoksen. (Liite 1) 

Luonnoksien johdosta suoritettiin lyhyehkö keskuste-
lu, jossa kannatettiin julistuksien antamista sekä esitet-
tiin eräitä muodollista laatua olevia korjauksia. 

Keskustelun päätyttyä hyväksyttiin luonnokset. Neu-
vottelukunta voi kuitenkin vielä tehdä muodollista laatua 

t 
olevia korjauksia. 

2 
Tieto eduskunnan kokoontumisesta. 

Puheenjohtaja ilmoitti, että eduskunnan Kokoontumi-
sesta on neuvottelukunnassa asetuttu sille kannalle, että 
eduskunta kokoontuisi noin 8-9 päivän loman jälkeen, ja 
että puhemies Hakkila ennen lomalle lähtöä ilmoittaisi mi-
nä päivänä on seuraava istunto. 

S §. 
j;̂ ähetystö Ruotsiin. 

Keskusteltiin lähetystön lähettämisestä Ruotsiin. 
Reinikainen: Selosti mistä on kysymys. 
Aattela: Ehdotti, että lähetystöön valittaisiin 
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ryhmän molemmat puheenjohtajat Salmenoja ja Reinikainen 
ja ryhmän jäsenet Hakkila ja Voionmaa. 

Asiasta puhuivat vielä Lehtokoski ja Linna, jot- ' 
ka kannattivat Aattelan ehdotusta. 

Ehdotus hyväksyttiin. Tehtävä olisi hoidettava 
loman aikana. 

4 §. . 
Eräiden ryhmän Jäsenten avustaminen^ 

Keskusteltiin heikossa taloudellisessa asemassa ole-
vien ryhmän jäsenten avustamisesta. 

Kilpi: Olisi laadittava suunnitelma siitä millä ta-
valla avustusta annetaan. Asia olisi järjestettävä. 

Lehtokoski: Huomautti, että kysymys ei tällä hetkel-
lä ole kovin kiireinen, koska kaikille edustajille maksetaan 
palkka myöskin loma-ajalta. 

Asian käsittely siirrettiin. 

V a k u u d e k s i : 

Puheenjohtaja. 

Sihteeri. 
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Isänmaansa rajoja puolustava Suomen armeija on joutunut omalla maa-
perällään kokemaan tuhoksemme tarkoitetun vihollisen hyökkäyksen. Puolus-
taessaan maansa vapautta ovat soturimme osoittaneet suurta sankaruutta ja 
sellaista sotilaallista kuntoa, että jokaisen suomalaisen mielessä on var-
mistunut usko oikean asiamme voittoon. Suomen kansan eduskunta ilmaisee 
koko kansan puolesta suuren kiitollisuutensa isäin perinteitä kunniakkaas- \ 
ti jatkavalle maansa sankariarmeijalle. Eduskunta luottaa maan puolustus-
voimiin ja tietää, että jokainen»eotilas täyttää aina velvollisuutensa. 

•Suomen kansan eduiitajcit haluavat myös kääntyä tällä isänmaamme vaa-
ran hatkellä edustamansa koko Suomen kansan puoleen. Me haluamme ilmaista 
tunnustuksemme siitä yksimielisestä alttiudesta, tarmosta ja päättäväisyy- ^ 
destä, jota kansainne elettyinä kovina päivinä on osoittanut. Kansamme luon-
teen parhaat ominaisuudet, jotka nyt ovat niin selvästi ilmenneet, lisäävät 
luottamusta oikeuden voittoon ja m.ahdollisuuksiimme saavuttaa uusi rauhal-
lisen rakennustyön aika. Me suomalaiset pysymm.e lujasti yhdessä. Yhteis-
voimin me pelastamme isiemme maan ja kansamme vapauden. 

Suomen kansaan, jonka pyrkimyksenä aina on ollut elää sovussa kaik-
kien kansojen kanssa ja rauhallisella, työllä rakentaa tulevaisuuttaan, on 
sen itäinen naapuri kohdistanut häikäilemättömän hyökkäyksen Suomen anta-, i 
matta siihen vähäislntMän aihetta. Meidät on pakotettu taisteluun eikä 
meillä ole ollut valinnan varaa. Suomen kansa taistelee itsenäisyytensä, 
vapautensa ja kunniansa, puolesta. Me puolustamme isänmaata, kansanvaltaista 
vartiojärjestystb:;jr.G, UcKv̂ ricoa, kotia ja kaikkea sitä, mitä sivistyskansat" 

» «' 

pitävät pvhänä, ToiPtaicohsi me taistelemme yksin maahan hyökännyttä vihol-
lista vastaan., mutta meidän taisfilumme on koko ihmiskunnan yhteisen asian I 
puolustan.^.. M. olen... ̂ o 
ta me uskor/uiie, että i:;ivict--nyt rnaailrSĵ ei voi jättää meitä yksin lukumääräl- ; 
tään ylivoimaista vihollista vactaaii. Länsimaisen sivistyksen etuvartijana j 

> I 
kansallamme on oikeus odottaa aktilTista apua sivistyskansoilta. Kaikille ^ 
näille Suomen kansan eduskunta osoittaa tämän vetoomuksensa. e 
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Sosialidemokraattisen Eduskuntaryhmän kokouksesta, Joka pidet-
tiin eduskunnan kokoontumispaikassa yhteislyseolla Kauhajoella 
9 pnä joulukuuta 1959.Nimenhuudossa merkittiin poissaoleviksi: 
Aarniokoski,Ampuja,Andersson|G« ̂ Andersson,K.iBryggari,Eskola, 
Fagerholm,Hakala,HaKkila,Halonen,Hiilelä,Kajala,Kettunen,Kuit-
tinen,Lumme,Malkamäki,Mustasilta,Paasonen,Pekkala,Peltonenko., 
Raatikainen,J.,Rydberg,Räisänen,Salmela-Järvinen,Salovaara, 
Sillanpää,Sundström,Tanner,Tervo,Toivonen,Turkka,Wiik ja Voi-
onmaa. Puhetta johti Salmenoja ja pöytäkirjan kirjoitti Aat-
tela. 

1 §. 
Eduskunnan .lulistuKset. 

Puheenjohtaja Salmenoja ilmoitti, että ryhmien väli-
nen neuvottelukunta on ehdottanut, että eduskunta antaisi 
kaksi julistusta, joista toinen olisi osoitettu Suomen ar-
meijalle ja kansalle ja toinen ulkomaille. 

Tämän jälkeen puheenjohtaja luki armeijalle ja kan-
salle osoitetun julistuksen. 

Lyhyen keskustelun jälkeen hyväKsyttiin luonnos • 
v.v. ehdotuksen mukaisesti. 

Puheenjohtaja luki ulKomaille osoitetun julistuk-

sen. 
Peltonen,M.H.: Julistukseen olisi sisällytettävä 

myöskin se, että me taistelemme kansanvaltaisen valtiojär-
jestyksenkin puolesta. 

Keskustelun päätyttyä hyväksyttiin luonnos kuten v. v. 
oli ehdottanut, paitsi että Peltosen esittämä seiKka olisi 
sisällytettävä julistukseen. Neuvottelukunta voi jiuitenkin 
vielä tehdä julistuksiin muodollista laatua olevia muutoksia. 

2 §. 
Tieto eduskunnan kokoontumisesta. 

Puheenjohtaja ilmoitti, että eduskunnan kokoontu-
misesta on neuvottelukunnassa asetuttu sille kannalle, et-
tä eduskunta koKoontuisi noin 8 - 9 päivän loman jälkeen. 
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Ja että puhemies Hakkila ennen lomalle lähtöä ilmoit-
taisi minä päivänä on seuraava istunto. 

2 J . 
fiyhmän eräiden jäsenten poissaolo istunnoista. 
Keskusteltiin ryhmän eräiden jäsenten poissaolos-

ta eduskunnan istunnoista. 
Peltonen,M.: On herättänyt kiusallista huomiota 

se, että eräät ryhmän jäsenet eivät tähän mennessä ole 
saapuneet tänne Kauhajoelle. Ryhmän olisi tähän asiaan 
puututtava. 

Pyy: Yhtyi Peltosen lausuntoon. 
Erich: Asia on sen luontoinen, että ryhmän on 

siihen ehdottomasti puututtava. 
Penttala: Yhtyi edellisiin. 
Lehtokoski: Asiaa ei voida tässä ryhmäkokouk-

sessa käsitellä, vaan se on ensin käsiteltävä val̂ uista-
vassa valiokunnassa. 

Syrjänen: Ryhmän on määrättävä kantansa pois-
saolevien suhteen. 

Komu: Peltosen esittämä kysymys on otettava 
vakavasti harkittavaksi. Tässä koicouksessa sitä ei 
kuitenkaan voida ratkaista. 

Aattela: Yhtyi Lehtokosken lausuntoon. Olisi 
saatava selville ne syyt, joiden perusteella eräät 
ryhmän jäsenet katsovat voivansa olla poissa eduskun-
nan istunnoista. 

Wirtanen: Ehdotti, että ryhmän puolesta lähe-
tettäisiin kirjelmä poissaoleville. 

Erich: Kannatti VVirtasen ehdotusta. 
Asiasta puhuivat vielä Linna ja Aattela. 
Keskustelun päätyttyä jätettiin asia v.v. 

alustavasti käsiteltäväksi. Tämän jälkeen ryhmä palaa 
asiaan. 

4 §. 
Seuraava ryhmäkokous. 

Päätettiin, että huomena pidetään valmista-
van valioKunnan kokous heti eduskunnan istunnon pää-

tyttyä ja ryhmän kokous pidetään noin puolen tunnin 
kuluttua v.v. kokouksen alkamisesta, siis suunnilleen 
kello 10,30. 

V a k u u d e k s i : 

Puheenjohtaja. 

Sihteeri. 

T a r k i s t e t t u : 
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Sosialidemoicraattisen Eduskuntaryhmän valmistavan valiokunnan 
kokouksesta, joka pidettiin eduskunnan kokoontumispaikassa yh-
teislyseolla Kauhajoella 10 pnä Joulukuuta 1959. Kokous alkoi 
kello 10. Saapuvilla olivat: Komu,Kulovaara,Kuusisto,Lehtokos-
ki, Lepistö,Linna, Lonkainen, Rantala,Reinikainen,Räisänen, Sal-
menoja, Tolonen, Welling Ja Aattela sekä puoluetoimikunnan edus-
tajana S.K.Kilpi. Puhetta Johti Salmenoja Ja pöytäkirjan kir-
joitti Aattela. 

1 
Ryhmän eräiden jäsenten poissaolo istunnoista. 
Ryhmän eilispäivänä 9/12 tekemän päätöksen pe-

rusteella otettiin käsiteltäväksi ryhmän eräiden Jäsenten pois-
saolo eduskunnan istunnoista. 

« 

Piiheenjohtaja esitti luonnoksen kirjelmäksi,Jo-
ka lähetettäisiin ryhmän Jäsenille Ampuja,Sundström,Rydberg 
Ja Wiik. 

Asiasta virisi keskustelu, jonka aikana tehtiin 
eräitä huomautuksia kirjelmän sävyn suhteen. 

Keskustelun päätyttyä päätettiin ryhmälle eh-
dottaa, että e.m. ryhmän Jäsenille lähetettäisiin kirjelmä. 
Jonka luonnos esitetään ryhmän hyväksyttäväksi. (Liite 1) 

2 §. 
Eräiden ryhmän jäsenten avustaminen. 

Keskusteltiin Jälleen taloudellisiin vaikeuk-
siin joutuneiden ryhmän Jäsenten avustamisesta. 

Kilpi: Ilmoitti, että ryhmässä on 18 sellais-
ta jäsentä, joiden perheet on evaKuoitu. 

Lyhyehkön kesKUStelun jälkeen päätettiin asian 
käsittely vielä siirtää siihen asti kunnes palataan lomalta 
eduskuntatyötä Jatkamaan. 

V a k u u d e k s i : 

Puheenjohtaj 
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Sosisalidemokraattisen Muskuntaryhmän päätöksen 

mukaisesti saatamme tietoonne, että poissaolonne edus-

kunnan istunnoista tänä kansallemme kohtalokkaana aika-

na jo l lo in eduskunta joutuu tekemään mitä ratkaisevampia 

päätöksiä, on ollut va l i te t tavaa . Tämän johdosta kään-

nymme puoleenne huomautuksella, et tä Te saapui s i t te 

eduskunnan istunnoihin, jotka alkavat jä l leen lyhyen loman 

jälkeen t .k :n 19 pnä. Paikan missä eduskunta kokoontuu 

saatte tietoonne a l l e k i r j o i t t a n e e l t a ta i Seinäjoen asema-

pää l l ikö l tä esitettyänne hänelle edustajakorttinne. 

iiiinä tapauksessa, e t tä ette katso voivanne saa-

pua eduskunnan istunnoihin, pyydämme päätöksestänne perus-

teluineen ilmoittamaan ryhmän s i h t e e r i l l e oso i t tee l l a» 

Seiaäjpi ; ! , igaH fe f l t ta la * 

Eduskunnassa 10 pnä joulukuuta 1939. 

Sosialidemokraattinen Eduskuntaryhmä. 

1 

Puheenjohtaja. 

Sihteeri 

1 
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Sosia l idemokraa t t i sen Eduakuntaryhmän kokouksesta, joka p i d e t -

t i i n eduskunnan kokoontumispaikassa y h t e i s l y s e o l l a Kauhajoel-

l a 10 pnä joulukuuta 1939. Kokous a lko i klo 10 ,30 . Nimenhuutoa 

e i t o i m i t e t t u . Puhetta j o h t i Salmenoja j a pöy täk i r j an k i r j o i t -

t i Aat te la* 

1 S. 

Päätetään l ä h e t t ä ä k i r je lmä p o i s s a o l e v i l l e ryhmän 

j ä s e n i l l e . 

Jaulukuun 9 päivänä pidetyn ryhmäkokouksen päätöksen 

p e r u s t e e l l a o t e t t i i n j ä l l e e n k ä s i t e l t ä v ä k s i ryhmän erä iden 

j äsen ten poissaolo eduskunnan i s t u n n o i s t a . 

Valmistava val iokunta e h d o t t i , e t t ä ryhmän j ä s e n i l l e 

Ampuja,Rydberg,Sundström j a tfiik l ä h e t e t t ä i s i i n ryhmän puo-

l e s t a k i r j e lmä , jossa h e i t ä kehoi te taan saapumaan edusta-

ja tehtäväänsä hoitamaan. Kirjelmän luonnos e s i t e l t i i n ko-

koukse l le . (Kirjelmä l i i t t e e n ä v .v . p ö y t ä k i r j a s s a 10/12-39.) 

VaLnistavan valiokunnan ehdotus samoinkuin k i r je lmän 

luonnoskin hyväksyt t i in y k s i m i e l i s e s t i . 

Tämän jä lkeen puheenjohta ja t o i v o t t i ryhmän j ä s e n i l l e 

hyvää lomaa sekä virkeänä palaamista eduskuntatyötä j a t k a -

maan. 

V a k u u d e k s i ! 

Puheenj ohta ja . 

S i h t e e r i . 

T a r k i s t e t t u : 

.M. 
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Sosialidemokraattisen ¿duakuntaryhmän valmistavan valiokunnan 

kokouksesta, joka pidettiin eduskunnan kokoontumispaikassa yh-

teislyseolla KÄuhajoella 20 pnä joulukuuta 1939» Kokous alkoi 

klo 9,30. Saapuvilla olivat; Bryggari»Hakkila,Komu,Kulovaara, 

Lehtokoski,Lepistö,Linna,Lonkainen,Peltonen,U.,Räisänen,Sal-

menoja,Syrjänen, Tolonen,V/elling,Wiik,Voionmaa Ja Aattela sekä 
/ 

puoluetoimikunnan edustajana ¿•K.Kilpi. Puhetta johti Salmen-

oja ja pöytäkirjan kirjoitti Aattela. 

1 s. 
Lomanpyyntöjä. 

Lehtokoski pyysi lomaa eduskuntatyöstä 21/12 alkaen( 

Welling samoin. 

Bryggari samoin. 

Kuusisto samoin. 

Pyyntöjä puolletaan. 

2 S. 
iiyhmän asioiden hoito joulukuun aikana. 

Valtuutettiin ryhmän sihteerit Aattela ja Lonkainen 

hoitamaan ryhmän asioita joulukuun aikana. 

3 S. 
Hallituksen selostus. 

Ilmoitettiin, että tänään pidettävässä rylrmaän kokouk-
sessa tullaan antamaan hallituksen taholta selostus tämän het-
ken tilanteesta. 

4 S. 
Puolueen lehtien ilmeatvmis ten-,turvaam.in_en. 

Keskusteltiin puolueen sanomalehtien ilmestymiaten 

turvaamiaes ta. 
/ 

Puheenjohtaja ilmoitti saaneensa kirjallisen tie-

doituksen, jossa kosketellaan puolueen sanomalehtien ilmes-

tymisten turvaamista taloudellisesti. (Liite l) i]räät 

puolueeimne sanomalehdet ovat nykyisen tilanteen vuoksi jou-

tuneet taloudellisiin vaikeuksiin ja niiden jatkuva ilmes-

• s" i 
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• tyrninen on käynyt vaikeaksi. 
Lyhyen keskustelun jälkeen päätettiin rylimälle 

ehdottaa, että ryhmän puolesta lähetettäisiin asian joh-
dosta kirjelmä puoluetoimikunnalle, jossa puoluetoimi-
kuntaa pyydettäisiin ryhtymään toimenpiteisiin lehtiem-
me ilmestymisen turvaamiseksi, mm voisi puoluetoimikun-
ta kääntyä valtioneuvoston puoleen avustuspyynnöllä,kos-
ka työväen lehtien jatkuva ilmestyminen on yleisenkin 
edun kannalta arvostaen nykyisissä oloissa hyvin tärkeä-
tä* 

5 S. 
Ilmoitusasioita* 

Puhemies nakkila ilmoitti, että eduskunta kokoon-
tuisi puhemiesneuvoston suunnitelman mukaan tammikuun 
3 pnä 1940, ja että edustajille maksetaan palkka tämän 
kuun loppuun saakka. 

6 

•Eduskunnan kokoontumispaikka. 
Keskusteltiin Wiikin es illeottamana eduskunnan 

kokoontumispaikasta. 
«Viik; iihdotti, että puhemiesneuvostossa otet-

taisiin esille kysymys eduskunnan siirtymisestä takai-
sin Helsinkiin. 

Räisänen; Arvosteli Helsingistä siirtymistä.Kau-
hajoki on kyllä nyvä paikka. 

Linna: Y / i i k i n ehdotus on tarpeeton, ĵ i eduskunnan 
siirtyminen ole herättänyt pahastusta kansan keskuudessa. 

Welling; YT:ityi Linnan lausuntoon. 
nattela; Sanoi tavanneensa Tampereella useita kan-

salaisia, jotka ovat hyvin ymmärtäneet Helsingistä siir-
tymisen. 

¿yrjänen; Vaikuttaisi pakoilemiselta, jos taas 
muutettaisiin kokoontumispaikkaa. 

>iakkila; Perusteli eduskunnan Helsingistä siirty-
mistä • 

Fagerholm; Hallitus pitää istuntojaan iltasin,jol-
loin eduskunnankin on kokoonnuttava. iJi näin ollen ole 
erikoista haittaa siitä, vaikka eduskunta onkin täällä. 

m El 

Liite 1 v.v. pöytäkirjaan 20/12-39. 

, / / f"-

¿.tul 

t-.tl 

K ^ 

^ C c/^c/"^ ̂  O O 'Vf I c ^ 

/ y / ^ ' - / 

f) ' ^ ̂  ^ ^ 

// ̂  / / 

^^(f ̂ ^ o 0/ (A^k tJLAr'* Ci . ^ U^i o C/^M C^ ^ ^ 

^ y p J^ ^ ^ V ^ 

l 

^ ^ O? 

u 

.V 

^ -- ^ ^ ^ , . / ^ £ 

fU 

1 

i« 



I IJ 

/ 

' tyrninen on käynyt vaikeaksi. 

Lyhyen keskustelun jälkeen päätettiin ryhmälle 

ehdottaa, että ryhmän puolesta lähetettäisiin asian joh-

dosta kirjelmä puoluetoimikunnalle, jossa puoluetoimi-

kuntaa pyydettäisiin ryhtymään toimenpiteisiin lehtiem-

me ilmestymisen turvaamiseksi, mm voisi puoluetoimikun-

ta kääntyä valtioneuvoston puoleen avustuspyynnöllä,kos-

S iiy ̂.J- "- 1 • 

U' •7' n i 

96-srvJs: iUitin Oli 

Keskustelun päätyttyä todettiin, että Wiikin ehdotus 

ei anna aihetta toimenpiteisiin. 

V a k u u d e k s i ; 

Puheenj ohtaja 

ihteeri. 
- * -
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Sosialidemokraattisen îdus kuntaryhmä n kokouksestaf joka pidet-

tiin eduskunnan kokoontumispaikassa yhteislyseolla Kauhajoella 

20 pnä joulukuuta 1939. Kokous alkoi klo 11. Nimenhuudossa 

merkittiin poissaoleviksi; Koivulahti-Lehto,Metsäranta,Pek-

kala, Reinikainen, Salmela- Järvinen, Salo vaara, Sillanpää , Tanner 

ja Väisänen. Puhetta johti Salmenoja ja pöytäkirjan kirjoitti 

Aattela* 

i 

i 

1 S. 
Lomanpyyntöjä* 

Lehtokoski pyysi lomaa eduskuntatyöstä 21/12 alkaen. 

V/elling samoin, 

hryggari samoin. 

Kuusisto samoin. 

iyyntöihin suostuttiin v.v. ehdotuksen mukaisesti. 

I 
E 

i i 

2 
riallitukaen selostus. 

kinisterit Fagerholm ja Söderhjelm saapuivat rylimä-

kokoukseen antaakseen hallituksen puolesta selostusta nykyi-

sestä tilanteesta. 

Fagerholm; Valitti ensin sitä, että enempää pääminis-

teri kuin ulkoministerikään eivät ole voineet saapua tänne 

antaakseen eduskuntaryhmille selostuksen nykyisestä tilanteesta. 

Tämän jälkeen punuja lyhyesti kosketteli äskettäin nimitetyn 

hallituksen ohjelmaa, hallitus pyrki ensin neuvottelujen käyn-

tiin saamiseen Keuvosto-Venäjän kanssa. Hämä pyrkimykset eivät 

tähän mennessä ole johtaneet tulokseen. Hallituksen tehtäväksi 

on nyt jäänyt sodan jatkaminen ja kansainvälisen avun hankki-

minen. Virallista avunpyyntöä ei ole esitetty. Huomautti, että 

Ruotsi ei voine antaa virallisesti sotaan puuttumisen muodos-
t 

s a apua, koska se pelkää Saksaa. Ruotsissa ovat kyllä nuorem-

mat sosialistit ja ammattiyhdistysväki aktiivisen avun anta-

misen kannalla, samoin on oikeistopuolue. Talonpojat ja' liberaa-

lit ovat vastaan, ivertoi tämän jälkeen Ruotsista jo saadusta 

avusta. Sieltä on saatu huomattava määrä aineellista apua. 
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mm Ruotsin armei jan a s e i t a on l a i n a t t u mei l le* Vapaa-

e h t o i s i a on t u lo s sa huomattava joukko. Heidät a s e i s t e -

taan Ruots in to imes ta , mm t y k e i l l ä j a l e n t o k o n e i l l a . 

L a t e r i a a l i a p u a on saatu j a saadaan myöskin Eng lann i s t a , 

Ranskasta j a iunerikan Yhdysva l lo i s t a . Kotimaassa on 

v o i t u valmis taa ammuksia p ä i v i t t ä i s t ä k u l u t u s t a vas taava t 

määrä t , i^entovoimainme l i s ä ä n t y v ä t päivä p ä i v ä l t ä . 

Tämän j ä lkeen puhuja k e r t o i u lkomai l ta s a a t a v i s -

t a l a i n o i s t a . Kyt jo on saa tu .-unerikan Ylidysval lois ta 

l u mi l joonaa d o l l a r i a j a R u o t s i s t a 3o mil joonaa kruunua. 

Ruo t s i s sa kerä tään t e o l l i s u u d e l t a e r ä ä n l a i s e l l a pakko-

v e r o t u k s e l l a noin 1000 mil joonaa markkaa, -amerikasta 

on luvassa suurehko l a i n a , j o s t a pää te tään kongress in 

kokoonnuttua. 

Lopuksi puhuja k e r t o i e r ä i t ä t i e t o j a t i l a n t e e s -

t a r i n t a m a l l a . Joukkomme ovat p i t ä n e e t y l l ä t t ä v ä n hy-

vin puolensa . 

Puheenjohta ja Salmenoja k i i t t i t ov . Fagerholmia 

annetun se los tuksen johdos t a . 

Pyy; T i e d u s t e l i missä määrin ve i i ä lä i s i ä on jou-

tunut vang iks i . 

Söderhjelm; T o i s t a i s e k s i on vankien määrä vä-

nä inen . 

n i l t u n e n : K i i n n i t t i huomiota evakuoimiskysymyk-

seen . O l i s i p ide t t ävä huol i s i i t ä , e t t ä va r s ink in e l i n -

t a r v i k e v a r a s t o t a j o i s s a s i i r r e t t ä i s i i n tu rvaan . Tiedus-

t e l i kuinka pa l jon Skandinavias ta saapuu v a p a a e h t o i s i a . 

Fagerholm; Vapaaehtois ten määrästä e i voida antaa 

t i e t o j a j u l k i s u u t e e n , mutta sen verran voin ku i t enk in 

m a i n i t a , e t t ä r u o t s a l a i s e t pystyvät hoitamaan huomat-

tava osan rintamastaiiune. iJvakuo im is kysymys on k o e t e t t u 

h o i t a a j a p i t ä ä huoli s i i t ä , e t t ä v i h o l l i s e n k ä s i i n 

e i j o u t u i s i e l i n t a r v i k k e i t a . 

wel l ing; Huomautti myöskin e l i n t a r v i k e v a r a a t o j e n 

t u r v a a n s a a t t a m i s e s t a . L a i n i t s i e r ä i t ä esimerkkejä k o t i -

pa ikkakunnal taan . 

Jokinen; Puhui myöskin evakuoimiskysymyksestä j a > 

e l i n t a r v i k e a i n e i d e n n o i t a m i s e s t a . 

j i r i ch ; Onko j a missä l a a j u u d e s s a a j a t e l t u j ä r -

. L i i t e ryhmän pöy täk i r j aan 20/12-39. 

SoBlelldeinokreatt lnen PuoluetolinlkuntB, 

Helsinki 

HyTfit Toverit? 
»V 

Tgnb'6n pldetyesH SoBlallderrokraattleen Bduskuntaryh-

ffifin kokouVseBBa keskUBteltlIn mm ernlden puoluelehtlen va l -

keaeta asemasta t S l l ä he tke l l ä . Ryhmälle i l m o i t e t t i i n , e t tä 

eräiden puoluelehtlen ,mm"Pohjolan Työn*»JatkuTa ilmeatymlnen 

uhkaa keskeytyä. Tämän Johdosta päätt i ryhmä, pi täen e r i t t ä i n 
s •f : 

tärkeään« s i t ä , e t tä nykylsisBä o lo i s sa työräen lehdet ja 

väreinkin PohJois-SuomesBa painettavat sa i s iva t Jatkuvasti 

Ilmestyä, kääntyä puoluetoimikunnan puoleen e s i t y k s e l l ä , 

e t tä puoluetoimikunta teVlsi voitavansa lehtiemme Jatkuvan 

ilmestymisen turvaanr.lBeksi. Ryhmässä käydyssä keskustelUBse 

e s i t e t t i i n , et tä puoluetoimikunta kääntyisi asian Johdosta 

valtioneuvoston puoloeen, koska y le i senkin edun kannalta 

on pidettävä tärkeänä työväen leht ien harjoittaman v a l l s -
4 

tus- Ja tledoltustolmlnnan säännöl l i s tä Jatkumista tänä 

fcaallemme kohtalokkaana aikana. Haluamme täten saattaa tämän 

ryhmän y k s i m i e l i s e s t i hyväVsymän kannanoton puoluetoimi-

kunnan t ietoon Ja uskomme, että Te, hyvät Toverit , t e e t t e 

parhaanne tässä aa lassa . 
Kauhajoella 20 pnä Joulukuuta 1939. 

SoBlalldemokraattlnen PMubkuntaryhmä.. 

Pu)ieenJohtaJa 

•r 

\ 
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j e s t ä ä mora to r io t a? 

Söderhjelm: l lo ra tor ion j ä r j e s t ä m i n e n on hyvin vaikea 

as i a . l i l a n n e on e r i l a i n e n e r i o s i s s a maata, l i a l l i t u s t u l e e 

antamaan e r ä i t ä a s e t u k s i a , jo iden mukaan t ä y d e l l i n e n mora-

t o r i o t u l i s i koskemaan n i i t ä , j o t k a ovat so taväessä t a ikka 

ovat p a k o l l i s e s t i evakuoi tu ja« Tämä e i kui tenkaan k o s k i s i 

t y ö p a l k k o j a . Maksujen lakkaut taminen e i s i i s k o s k i s i mui t a . 

On ku i t enk in a j a t e l t u , e t t ä henk i lö , joka on samassa a se -

massa kuin sotaväessä oleva t a i p a k o l l i s e s t i evakuoi tu , 

v o i s i hakea tuomiois tu imel ta maksujensa l y k k ä y s t ä , huomat-

tava ku i t enk in on, e t t ä h e n k i l ö , j o l l a on v a r o j a , e i pääse 

s i i r t ämään maksujaan. Pakkohuutokauppoja e i nykyään y leen-

sä j ä r j e s t e t ä , ^ i s a a t a i s i k u n n o l l i s t a h i n t a a . Nyt vaad i -

t a a n , e t t ä k a i k i l l a t a h o i l l a noudatetaan hyvää t ah toa r a -

ha -as io iden j ä r j e s t ä m i s e s s ä . 

On v i e l ä e räs to inek in tä rkeä o ikeusas ia j a se kos-

kee määräpä iv iä . Käiden suhteen e i s o t a t i l a l a k i anna h a l -

l i t u k s e l l e v a l t u u k s i a , ^ s i a n j ä r j e s t ä m i s e k s i ehkä t a r v i t a a n 

eduskunnan apua. ^vsiaa e i kui tenkaan v i e l ä voida j ä r j e s t ä ä . 

i:]hkä menete l lään s i t e n , e t t ä , kuten t apah tu i v. 1918, an-

netaan j ä l e s t ä p ä i n l a k i , j o l l a määräpäivät p a l a u t e t a a n . On 

anne t tu kehoi tus pysymään r a u h a l l i s i n a määräpäivien suhteen . 

L u s t a s i l t a ; T i e d u s t e l i onko ryhdy t ty t o i m e n p i t e i s i i n 

vangiks i s a a t u j e n suomalais ten kohtelun j o h d o s t a . 

Vi r tanen: Meidän taholtaimne e i s a i s i sota k e h i t t y ä 

s i i h e n suuntaan, e t t e i vankeja o t e t a . 

Fagerholm; liuomautti , e t t ä h a l l i t u s e i aikaisemmin ole 

p i t ä n y t t a r p e e l l i s e n a kansa invä l i sen p r ikaad in p e r u s t a m i s t a , 

mutta enkäpä se nykyisen t i l a n t e e n v a l l i t e s s a on p a i k a l l a a n 

p e r u s t a a . iL.oskovalle on syytä o s o i t t a a , e t t ä kansa invä l inen 

työväenluokka on s i t ä vas t aan . 

i i&jalä; K i i n n i t t i huomiota buomen t a h o l t a h a r j o i t e t t u u n 

propagandaan. Venä jä l l e p i t ä i s i l e n t o k o n e i s t a h e i t t ä ä s o p i v a s t i 

k i r j o i t e t t u j a l e n t o l e h t i s i ä . 
t 

Fagerholm; huomautti v i e l ä , e t t ä päämaja koe t t a a noudat-

t a a k a n s a i n v ä l i s i ä sodankäyn t i t apo ja . Vankeja o te taan s i k ä l i 

kun se on m a h d o l l i s t a . Puhui v ie lä k a n s a i n v ä l i s e s t ä a v u s t a . Se-

l o s t i h a l l i t u k s e n t a h o l t a h a r j o i t e t t u a propagandaa. 

xveskustelu j u l i s t e t t i i n p ä ä t t y n e e k s i . 
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Puolueemme l e h t i e n i lmestymisten turvaaminen« 

O t e t t i i n k ä s i t e l t ä v ä k s i kysymys puolueemme sano-

maleht ien i lmestymisten turvaamises ta . 

Valmistava val iokunta e h d o t t i , e t t ä as ian johdos-

t a l ä h e t e t t ä i s i i n ryhmän puoles ta k i r je lmä puoluetoimi-

kunna l le , j o s sa puoluetoimikuntaa pyydetään tekemään voi -

tavansa lehtiemme jatkuvan ilmestymisen turvaamiseks i j 

mm vois i puoluetoimikunta kääntyä avustuspyynnöllä v a l t i o -

neuvoston puoleen, koska y le i senk in edun kannal ta on pidet-

tävä tärkeänä työväen l e h t i e n har jo i t taman v a l i s t u s - j a 

t i edo i tus to iminnan s ä ä n n ö l l i s t ä ja tkumis ta tänä maallem-

' f f • 

if < 1 

me kohtalokkaana a ikana. 

Asias ta syn ty i lyhyt keskus te lu , jonka pää ty t tyä 

v . v . ehdotus hyväksy t t i in y k s i m i e l i s e s t i . 

(Kirjelriiä l i i t t e e n ä tässä p ö y t ä k i r j a s s a ) 
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V a k u u d e k s i ; 

i -uheenjohta ja . 

S i h t e e r i . 

"A 

T a r k i s t e t t u ; 
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Sosialidemokraattisen EdusKuntaryhmän valmistavan valiokunnan 
kokouksesta9 Joka pidettiin eduskunnan kokoontumispaikassa 
yhteislyseolla Kauhajoella 8 pnä tammikuuta 1940. Kokous alkoi 
klo 14,30. Saapuvilla olivat: Komu,Kulovaara,Lepistö,Lonkainen, 
Rantala,Salmenoja,Syrjänen,Tolonen,Welling,Wiik Ja Aattela. 
Puhetta Johti Salmenoja ja pöytäkirjan kirjoitti Aattela. 

1 §. 
Eduskunnan ^vanhemman polven" jäsenten tervehdys. 
Puheenjohtaja ilmoitti, että hänen puoleensa ovat useat 

ryhmän jäsenet kääntyneet pyynnöllä, että ainakin v.v. kiinni-
tettäisiin huomiota siihen, että n.s. eduskunnan vanhemman 
polven jäsenet ovat rintamalla oleville Joukoillemme antaneet 
eräänlaisen julkilausuman. Kun sen allekirjoittajina on vain 
osa eduskunnan jäsenistä, tuntuu ulkopuolisista siltä niinkuin 
toiset edustajat olisivat kieltäytyneet olemasta siinä mukana. 
Pöytäkirjaan on merkittävä, että koKOUs lausuu valittelunsa 
tällaisesta esiintymisestä, koska se osoittaa , että kaikki ei-
vät ole siinä mukana. 

Syrjänen: Jos puheenjohtajan mainitseuiassa julkilausumas-
sa olisi mukana vain vanhempia edustajia, voisi sen antamisen 
jotenkuten käsittää. On harjoitettu eräänlaista klikkipeliä. 
Ehdotti että asia saatettaisiin ryhmän käsiteltäväksi. 

Tolonen: Selosti miten tuli kirjoittaneeksi nimensä Jul-
kilausuman alle. Sanoi olleensa siinä käsityksessä, että Kaikki 
edustajat kirjoittavat sen alle ni:uensä, ja että se luetaan rin-
tamalla sotilaille, mutta ei radiossa. 

Rantala: Piti turhana nostaa riitaa asiasta. 
Welling: Asiasta ei kannata pitää suurta melua. 
Aattela: Yhtyi puheenjohtajan esitykseen. 
Syrjänen: Ellei asiaa oteta ryhmäsŝ ä käsiteltäväksi, niin 

on ryhmälle ainakin ilmoitettava, että se on ollut v.v. käsi-
teltävänä. 

Kulovaara: Kannatti Syrjäsen ehdotusta. 
Wiiic: Kannatti Syrjäsen ehdotusta. Asia on taitamattomasti 

hoidettu. 



Keskustelun päätyttyä toimitetussa äänestyksessä annet-
tiin neljä ääntä puheenjohtajan ehdotuksen puolesta ja neljä 
ääntä Syrjäsen ehdotuksen puolesta. Äänten mentyä tasan pää-
tettiin, että asia otetaan loman jälkeen uudelleen v.v. ja, 
jos tarve vaatii, myös ryhmässä käsiteltäväksi, 

2 §. 
Ministeri Pekkalan 5Q~vuotispäivä. 

Sen johdosta, että ryhmän entinen monivuotinen puheen-
johtaja, ministeri Mauno Pekkala tammikuun 27 pnä täyttää 50 
vuotta, päätettiin toveri Pekkalalle lähettää onnittelu sähke 
ryhmän puolesta sekä ostaa lahja. Lahjan hankkivat Lehtokoski 
ja Kuusisto ja sähkeen lähettää sihteeri Aattela. 

5 §. 
Taloudellisissa vaikeusissa olevien ryhmän jäsenten 

avustaminen. 
Sen johdosta, että eduskunta tänään hajaantuu kuun lop-

pupäiviin asti kestävälle palkattomalle lomalle, otettiin käsi-
teltäväksi taloudellisissa vaikeuksissa olevien ryhmän jäsenten 
avustamiskysymys. 

Puheenjohtaja Salmenoja mainitsi, että puhemies Hakkila 
on ilmoittanut kääntyneensä täkäläisen kruununvoudin puoleen 
pyynnöllä, että tämä antaisi avustusta sellaisen tarpeessa ole-
ville edustajille, ja että kansliatoimikunta ottaa eduskunnan 
palattua lomalta asian käsiteltäväkseen. 

Lonkainen: Edustajille olisi pitänyt maksaa loma-ajalta 
palkka.Asiaa on tässä mielessä myöhemminkin käsiteltävä. 

Welling: Ei pienillä avustuksilla ole mitään merkitystä. 
Loma-ajalta olisi pitänyt maksaa palkka. Tämä ei suurta merKit-
se.Ei pitänyt mukavana sitä, että edustajien pitäisi kääntyä 
avustuspyynnöin kruununvoudin puoleen, vaikka jonkun edustajan 
on ehkä sekin tehtävä. 

Aattela: Yhtyi Wellingin lausuntoon siinä, etteivät edus-
tajat mielellään mene kruununvoudilta apua hakemaan. 

Syrjänen: Kruununvoudin puoleen kääntyminen merkitsee 
sitä, etteivät edustajat avustuspyyntöjä esittäisikään. 

Salmenoja: Lupasi, että hän vielä tänään koettaa saada 
puhemiesneuvostossa esille edustajain tammikuun palkkaa koske-
van asian. 

Komu: Yhtyi Wellingin lausuntoon. Pyysi että Salmenoja 
ottaisi puhemiesneuvostossa esille myöskin eduskunnan virkai-
lijain palkkakysymyksen, heille kuulutaan maksettavan vain 
puolen kuukauden palkka. 

Kulovaara: Asiat olisi pitänyt käsitellä rauhallisesti 
ja asiallisesti. Ei tällaista hoppua olisi saanut esiintyä 
kun mitä nyt on ollut. Palkoissa osoitetaan liiallista sai-
turuutta. 

Wiik: Ei pitänyt mahdottomana sitä, että joku edustaja 
kääntyy avustuspyynnöllä kruununvoudin puoleen, jos kerta hän 
on avustuksen tarpeessa. 

Keskustelun päätyttyä todettiin v.v. toivomuksen olevan, 
että edustajille olisi maksettava palkka tammikuun ajalta. 

V a k u u d e k s i : 

Puheenjohtaja. 

"Sihteeri. 



Sosialidemokraattisen Eduskuntaryhmän valmistavan valio-
kunnan kokouksesta, joka pidettiin eduskunnan kokoontumis-
paikassa yhteislyseolla Kauhajoella 30 pnä tammikuuta 1940. 
Saapuvilla olivat: Bryggari,Hakkila,Komu,Kulovaara,Kuusis-
to,Lehtokoski,Lepistö,Linna,Lonkainen,Peltonen, 0. ,Reinikai-
nen,Salmenoja,Tolonen,Welling,Wiik,Voionmaa ja Aattela se-
kä puoluetoiüiikunnan edustajana S.-K. Kilpi. Puhetta joh-
ti Salmenoja Ja pöytäkirjan kirjoitti Aattela.Kokous alkoi 
kello 16. 

1 §. 
Sotaväen palkkaus. 

Keskusteltiin sotaväen palkkauksesta. 
Lehtokoski: Joulukuun 13 pnä annetun asetuksen 

perusteella maksetaan nyt armeijassa palveleville reservi-
upseereille ja -aliupseereille kuukausipalKka, mutta soti-
laat saavat vain päivärahan. Heidän perheensä saavat ha-
kea säädettyä avustusta. Asetuksella voimaansaatettu asian-
tila on herättänyt tyytymättömyyttä miehistön ja päällys-
tönkin keskuudessa. Ehdotti että ryhmän taholta käännyt-
täisiin hallituksen puoleen toivomuksella, että e.m. ase-
tusta niin muutettaisiin, että myöskin varsinainen miehis-
tö saatettaisiin kuukausipalkKauksesta osalliseKsi. 

Bryggari: Tämä ei ole oikea paikka asian käsit-
telylle, sillä se pitäisi käsitellä puolustusasiainvalio-
kunnassa ja asian esittäjänä olisi pitänyt olla joku mei-
käläinen puolustusasiain harrastaja. 

Kulovaara: Yhtyi Lehtokosken lausuntoon.Nyt voi-
massaoleva sotaväen palkkaussääntö on herättänyt suurta tyy-
tymättömyyttä armeijassa. Asiaan on saatava korjaus. 

Welling: Ihmetteli Bryggarin ^ylmää suhtautumis-
ta esitettyä asiaa kohtaan. Sosialidemokraattisen ryhmän 
on siihen puututtava. Reserviupseereilla ei pitäisi olla 
erikoisetuja reservisotamiehiin verraten. 

Lehtokoski: Selosti minkä vuoksi on joutunut 
asiaan puuttumaan. Kun tänne huomenna saapuu hallituksen 



jäseniä, niin voisivat ryhmän valitsemat henkilöt 
kääntyä asian johdosta heidän puoleensa. 

Wiik: Piti hyvänä sitä, että asia on otet-
tu käsiteltäväksi. Asian Johdosta ei kuitenkaan pi-
täisi antaa kiinteitä ohjeita, koska emme tunne val-
tion rahallista asemaa. 

Kuusisto: Asia ei vielä ole valmis pää-
tettäväksi. Siitä voidaan kuitenkin neuvotella hal-
lituksen jäsenten kanssa. 

Lepistö: Ymmärsi joulukuun 13 pnä annetun 
asetuksen niin, että sen avulla on tahdottu saattaa 
reserviupseerit ja -aliupseerit samaan asemaan kun 
missä aktiiviupseerit ja -aliupseerit ovat. Korotus 
kyllä tuli yllätyksenä joukoille. 

Voionmaa: On tullut valtiolle uusia vir-
kamiehiä, joiden vuoksi asetuksen antaminen on ol-
lut tarpeen. Sotamiesten palkkauksessa on kyllä 
korjaus tarpeen. 

Reinikainen: Ehdotti, että valittaisiin 
kolme ryhmän jäsentä esittämään v.v. kannan huo-
mena rCauhajoelle saapuville hallituksen jäsenille. 

Kesxi-ustelun päätyttyä päätettiin valita 
Salmenoja,Lehtokoski ja O.Peltonen esittämään huo-
mena Kauhajoelle saapuville hallituksen jäsenil-
le nyt käsiteltävänä olleen asian ja neuvottele-
maan heidän Kanssaan siitä, mitä asian korjaami-
seKsi olisi tehtävä. 

2 §. 
Pekkalan lahja. 

Puheenjohtaja ilmoitti, että 8 pnä tam-
mikuuta 1940 pidetyssä v.v. kokouksessa päätet-
tiin toveri Pekkalalle antaa ryhmän puolesta lah-
ja hänen täyttäessään 50 vuotta, ja että hän ja 
Lehtokoski ovat sittemmin tällaisen lahjan hank-
kineet ja perille toimittaneet sekä että lahja 
maksoi 945 markkaa. 

Toimenpide hyväksyttiin. 
Aattela: Ilmoitti, että hän e.m. v.v. 

kokouksen päätöksen perusteella yritti Kannuksen ase-
malta lähettää sähkeen ryhmän nimessä tov. Pekkalalle, 
mutta että nykyisin voimassaolevien säännösten perus-
teella sähkettä ei toimitettu perille. Se lähetettiin 
kyllä Kannuksesta Kokkolaan, mutta sieltä ilmoitettiin, 
että sitä ei voida toimittaa perille. 

Asia merkittiin. 

3 
Eduskunnan istuntopaikka. 

Keskusteltiin eduskunnan kokoontumispaikasta. 
Hakkila: Ilmoitti, että edustaja Virkkunen on 

jättänyt eduskunnalle kirjelmän, jossa ehdotetaan, et-
tä eduskunta siirtyisi takaisin Helsinkiin istuntojaan 
pitämään. Asiasta olisi neuvoteltava hallituksen jäsen-
ten kanssa. 

Reinikainen: Oli myöskin sitä mieltä, että asias-
ta olisi neuvoteltava hallituksen jäsenten kanssa. 

Komu: Virkkusen esityksiin on yleensä suhtaudut-
tava varovasti. Asiasta on kuitenKin ministerien kanssa 
neuvoteltava. 

Bryggari: Ei Kauhajoki ole turvallinen paikka. 
Ei vieläkään ole myöhäistä ryhtyä raKentamaan eduskun-
taa varten pommisuojaa. 

Welling: Kauhajoki on turvaton paikka. Piti 
Helsinkiin siirtymistä välttämättömänä. Siellä ollessa 
on yhteys hallituksen kanssa aina mahdollinen. 

Kulovaara: Turvallisuus ja käytännöllisyys pu-
huvat Helsinkiin muuttamisen puolesta. 

Wiik: Puhui Helsinkiin siirtymisen puolesta. 
Eduskunnan istuntoja voitaisiin esim. pitää Kirjan ta-
lossa, sillä sen välittömässä läheisyydessä on kestävä 
pommisuoja. 

Linna: Puhui myös Helsinkiin siirtymisen puolesta. 
Hakkila: Huomautti siitä, ettei kukaan tiennyt 

ennen joulukuun alkua ryhtyä pommisuojia rakentamaan. 
Täällä ollessamme meillä on ollut hyvä onni. Sanoi tun-
tevansa syvää huolta edustajien turvallisuuden suhteen. 
Tähdensi vielä hallituksen jäsenten kanssa neuvottelemi-
sen tärkeyttä ennen päätöksen tekemistä. 

•ätäi^ 



II 

Voionmaa: Eduskunnan tänne siirtyminen 
oli ymmärrettävä toimenpide. Piti Helsinkiin 
siirtymistä suotavana. 

Keskustelun päätyttyä todettiin, että 
v.v. on Helsinkiin siirtymisen kannalla. Tä-
män ottanevat huomioon ne, Jotka asiasta neu-
vottelevat hallituksen Jäsenten kanssa. 

V a k u u d e k s i : 

Puheenjohtaja, 

V ^ h t e e r i . 

mm 

d 
I 

V 
3 
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.f 

SoBlalldemolcraattlBen Eduskuntaryhmän valmietavan valiokunnan 
kokouksesta, joka pidettiin eduskunnan kokoontumispaikassa yh-
teislyseolla Kauhajoella 1 pnä helmikuuta 1940. Zokous alkoi 
klo 9«30« Saapuvilla olivat: Bryggari,Komu,KulovaaratKuusisto, 
Lehtokoski »Lepistö.Linna,Lonkainen,Peltonen,0..Rantala,Reinikai-
nen,Räisänen,Salmenoja,Tolonen,Welling,Wiik Ja Aattela sekä puo-
luetoimikunnan edustajana S.K. Kilpi. Puhetta Johti Salmenoja Ja 
pöytäkirjan konseptin kirjoitti Lonkainen Ja puhtaaksikirjoituk-
sen toimitti Aattela. 

1 5. 
Puhemiehen ja varapuhemiesten valitseminen. 
Ryhmäkokoukselle päätettiin ehdottaa, että ryhmä kannat-

talsi valittavaksi eduskunnan puhemieheksi entisen puhemiehen, ryh-
män Jäsenen Hakkilan, sekä ensimmäiseksi varapuhemieheksi niinikään 

entisen ensimmäisen varapuhemiehen Kalliokosken Ja toiseksi vara-
t 

puhemieheksi samoin entisen toisen varapuhemiehen Linkomiehen. 

2 C n 9 

Jäsenen valinta eduskunnan kansliatoimikuntaan. 
Hyhmäkokonkselle päätettiin ehdottaa, että Jäseneksi 

ednsku^^nan kansiiatoir.lkuntaan valittaisiin entinen jäsen Kuu-

sisto. 

3 §. 

Ryhmän valmistavan valiokunnan kokoonpano. 
Keskusteltiin valmistavan valiokunnan kokoonpanosta. 

Asla Jätettiin ehdotusta tekemättä ryhmSlkokouksen päätettäväksi. 

4 
IKL:n edustus valiokunnissa. 

Puheenjohtaja ilmoitti IKL:n haluavan jäsenensä erinäi-
siin valiokuntiin. Totesi, että asla on porvarillisten ryhmien 
keskenään hoidettava, koska meidän ryhmälljlmme on vain se määrä 
valiokuntar»alkkoJa , mikä sille volmasuhteemme perusteella kuuluu. 
Asia ei anna aihetta toimenpiteisiin ryhmän taholta. 



• 4 

f h 

Bdaalcqnnen kokoontunilspallcka. 

Keeknsteltlln Jälleen ednskunnan kokoontumlepalkaeta. 

Räisänen: Virkkunen tekee eduskunnalle kiinteän ehdotuksen 

eduskunnan siirtymisestä takaisin Helsinkiin. Ryhmän olisi asetutta-

va' tälle kannalle« 

Wiik: 011 sitä mieltä , että asla on,Jo eduskunnan Jäsenten 

keskuudessa päätetty siten, että,eduskunta, siirtyy takaisin Helslnkllnt 

Reinikainen: 011 sitä mieltä, että asiaa on vielä harkittava, 

koska sillä on toinenkin puolensa. Jos hallitus pitää siirtymistä tar-

peellisena Ja katsoo sen nykyoloissa käyvän päinsä, niin Helsinkiin 

voidaan mennä. 
Peltonen,O»: Yhtyi edelliseen lausuntoon. 

Bryggari: Toveri 'Vllk tulkitsi edustajain Ja ryhmän v.v. kannan 

aivan oikein. Eduskunta voidaan Helslgissä suojata, Jos tahdotaan.Se 

olisi valtiovallan velvollisuus myös yleisen turvallisuuden kannalta. 

'Veiling: Jos tämä asia vielä myöhemmin tulee esille, on siitä 

nyt turhaa keskustella. Valmistavan valiokunnan olisi pysyttävä aikai-

semmin omaksumallaan kannalla. Helsinki on parhaiten suojattu palkka. 

Eduskuntatyön kannalta on välttämätöntä siirtyä Helsinkiin. Tämä on 

välttämätöntä myöskin eduskunnan arvovallan säilyttämisen vuoksi. 

Räisänen: Yhtyi 'Yellingln lausuntoon. Aloitteiden tekeminenkin 
t 

on täällä vall^eata. Niukkasen kanta on hyvin ymmärrettävä. 

Linna: Yhtyi edellisiin. 

Lepistö: Eduskunnan muuttaminen tänne ei ollut aivan oikea te-

ko. Myöhernmin on käsitys muuttunut. On tehtävä selväksi, että Helsingis-

sä voi oleminen olla tukalampaa kuin täällä. Kestävätkö sitä tervey-

deltään heikot edustajat. Jos täältä muutetaan pois, on uuden is-

tuntopaikan määrääminen suoritettava tarkan harkinnan perusteella. 

Rantala: Yhtyi Welllngin lausuntoon. Täällä el ole turval-
f 

lisempi olla. 
Syrjänen: Sosialidemokraattinen puolue on tehnyt suuren 

työn eduskunnan arvovallan säilyttämiseksi Ja lisäämlseksi.Tä-
c 

mä arvovalta on säilytettävä edelleenkin. Helsingissä on edus-
f 

kunnan työlle edellytyksiä. 

Keskustelun päätyttyä puheenjohtaja totesi, että v.v. 

on 30.1.-40 omaksumallaan kannalla. Jonka mukaan eduskunnan 
olisi siirryttävä Helsinkiin. 

6 
Tilanneselostuksen saaminen. 

Lehtokoski: Tiedusteli onko odotettavissa, että hallituksen 

taholta annetaan eduskunnan Jäsenille tilannaaelostus. 

Salmenoja: Ilmoitti päämajan tllannetledoltuksen olevan odo-

tettavissa. 

Linna, Sanoi saaneensa tietää, että puolustusministeri Nluk-

kanen on halukas antamaan selostuksensa vain supistetulle eduskun-

nan eri ryhmien väliselle delegatlolle. Selostus olisi annettava 

ainakin ryhmien valtuuskunnille. 

Relnlk^iinen: Ryhmän puheenjohtajan on vaadittava, että edus-

kunnan Jäsenille annetaan hallituksen taholta tilanneselostus, hiuk-

kasen selostuksesta el paljoakaan kostuta. Selostusta antamaan olisi 

saatava pää- tai ulkoministeri. 

Kulovaara: Yhtyi Reinikaiseen. 

Keskustelun päätyttyä v.v, yhtyi Heinikaisen esitykseen. 

V a k u uJL e k a i : 

Sihteerit 

I • 
; li ' 

i V «J -



Sosialidemokraattisen Sdnekuntaryhmän kokouksesta. Joka pi-

dett i in eduskunnan kokoontumispaikassa yhteislyseolla Kauha-

joe l la 1 pnä helmikuuta 1940. Kokous alkoi klo 10. Nimenhuu-

dossa merkittiin poissaoleviksi : Fagerholm»Karjalainen»Pekka« 

la,Salovaara,Ja Tanner. Puhetta Johti Salmenoja Ja pöytäkir-

jan k i r j o i t t i Aattela. 

I 

1 

Ryhmän toimits i ja in valitseminen. 

Ryhmän ensimmäiseksi puheenjohtajaksi v a l i t t i i n 

yksimielisesti entinen puheenjohtaja Salmenoja Ja toiseksi 

puheenjohtajaksi niinikään yksimielisesti entinen puheenjoh-

johtaja Reinikainen. 

Ryhmän ensimmäiseksi sihteeriksi v a l i t t i i n yksi« 

miel isest i entinen sihteeri Aattela Ja toiseksi sihteeriksi 

niinikään yksimielisesti entinen sihteeri lonkainen. 

Ryhmän taloudenhoitajaksi v a l i t t i i n yksimielisesi 

t i entinen taloudenhoitaja Kuusisto. 

t 
I 

Ryhmän valmistavan valloknnnan kokoonpano. 

Ryhmän sääntöjen b %:n perusteella v a l i t t i i n 

valmistavan valiokunnan Jäseniksi Häkkila,Voionmaa Ja Lehto» 

koski. Lisäksi val i tsee Jokainen meikäläinen valiokuntaryhmä 

edustajansa valmistavaan valiokuntaan. 

3 §. 

Puhemiehen Ja varapuhemiesten val inta. 

Päätett i in v.v. ehdotuksen mukaisesti, et tä ryh-

mä kannattaa eduskunnan puhemieheksi valittavaksi entisen pu-

hemiehen Hakkilan, sekä ensimmäiseksi varapuhemieheksi entisen 
I 

enslmmiiisen varapuhemiehen Kalliokosken Ja toiseksi varapuhe-

mieheksi entisen toisen varapuhemiehen Linkomiehen. 

4 §. 

Jäsenen valinta eduskunnan kansailatoimikuntaan. 

Päätet t i in v.v. ehdotuksen mukaisesti, et tä Jä-

JiflL-, 



aaneksl adueknnnan kansi latoimiknntftan ehdotetaan 

va l i t tavaks i entinen Jäsen Kuusisto. 

5 § . 

IKLin edustus valiokunnissa. 

Puheenjohtaja i l m o i t t i IKI:n haluavan Jäsenen-

sä e r i n ä i s i i n va l iokunt i in . T o t e s i , e t t ä a s i a on por-

v a r i l l i s t e n ryhmien hoidettava, koska meidän ryhmäl-

lämme on vain se määrä val iokuntapaikkcja , mikä s i l l e 

volmasuhteemme perus tee l la kuuluu. P ä ä t e t t i i n v .v . 

omaksuman kannan mukaisesti , e t tä ryhmä ei vastusta 

s i t ä , e t t ä IKl:n eduskuntaryhmän Jäsenet saavat v a l i o -

kuntapa 1 kko J a , mutta e t t ä as ia el anna a i h e t t a t o i -

menpiteisi in ryhmän tahol ta . 

6 5 -

Ryhmän Jäsenmaksun suuruus. 

Määrätt i in ryhmän Jäsenmaksu entisen suurui-

seksi , s i i s 50 markaksi kuukaudelta. 

V a k u u d e k s i : 

. . { f / i M r i i r ^ r ' 

Puheenjohtaja. 

^ ^ ^ I h t e e r l . 
T a r k i s t e t t u : 



P ö y t ä k i r j a 

t e h t y Sos i a l idemokraa t t i s en iidus; kuntaryhmä n kokouksessa oka p i d e t t i i n 

eduskunnan i s t u n t o s a l i s s a hauhajoe-l la 2 p;nä helmikuuta 1940.Toimitetussa 

nimenhuudossa t o d e t t i i n kokouksesta olevan poissa seuraavat ryhmän j ä s e -

n e t ; Aat te la ,Andersson G. Eskola»Fagerholm, l iakki la ,Laja la , k a r j s l a i n e n , 

i..alkari:äki,ierho,iiaunio,balova&ra,(jvenfrT^,Tanner j a Turkka. Kokouksessa joh 

t i puhet ta ryhmän varsini . inen puheenjohta ja öalmenoja ja p ö y t ä k i r j a n l a a -

t i ^onkainen. 

1 i 

Va1i ok un t apa i ka t . 

o t e t t i i n k ä s i t e l t ä v ä k s i ehdokkaiden ase t taminen eduskunnan va-

l i o k u n t i e n ja t a r k i s t a j ä i n ^'aalia varten..iyhmän vfclmis t e luva l iokun ta o l i 

tehnyt ehdotuksen , josea e r i v a l i o k u n t i i n ja t a r k i s t a j i k s i o l i a s e t e t t u ry 

rylimän j ä s e n e t s e u r a a v a s t i ; 

Suureen val iokuntaan 

Kulovaara, 

ii.ä ke I ä i n e n , 

i.ui t t i n e n , 

J r i c h , 

^vL'ipuja, 

Vel l ing , 

¿..aliiii vuor i , 

t s ä r a n t a , 

^lalonen T. 

Jokinen, 

i .upar i , 

r . aa t ikä inen U. 

Kekälä inen, 

j-indqvis t , 

iie t t unen , 

Turunen, 

Andersson K. 

ireltonen L.ii. j a 

Sundström. 



V a r a l l e 

r i i i d e r s c o n u . 

vä i s ä h e n , 

i y y » 

i . c i ä r i t l i n e n , 

i e r h o , 

x y d b e r g j a 

0 - o n k a i n e n . 

V a l m i s t e l u v a l i o k u n n a n e h d o t u s s u u r e n v a l i o k u n n a n J ä s e n -

t e n v a a l i a v a r t e n h y v ä k s y t t i i n k e s k u s t e l u t t a . 

1-erus t u s l a k i v a l i o k u n t a a n 

.. i i k , 

i . i l p i , 

i o p o n e n , 

- o i v o n e n , 

^ o n k a i n e n , 

T e r v o j a 

^ Ui:Ji;e • 

v a r a l l e 

. i v i ^ a l o , 

x - u l o v a a r a j a 

^ . a l k a n i ä k i , 

iiJhdotus H y v ä k s y t t i i n k e s k u s t e l u o ta . 

i . a k i v£ 1 i okun i £ a n 

. . ' r i c h , 

.Jo ka l a , 

i omu, 

. . u o i a r i , 

. . ä i : . ä l ä i n e n , 

- . a l m i v u o r i j a 

x -eh tonen i i . 

V a r a l l e 

i^e t t u n e n , 

J o k i n e n j a -

liä i s ä n e n . 

•m 

i h d o t u s h y v ä k s y t t i i n y k s i m i e l i s e s t i 

u l k o a s i a i n v a l i o k u n t a a n 

> o ion inaa , 

i.e i n i k a i n e n , 

o v e n t o , 

o a I m e n o j a , 

L i a i s a n e n , 

o i l l a n p ä ä j a 

. i U O t a r i . 

V a r a l l e 

, i i k , 

ii o mu j a 

t e l u . 

I . i l p i . 

V a l m i s t e l u v a l i o k u n n a n e h d o t u k s e n j o h d o s t a s y n t y i k e s k u s 

h u o r n a u t t i f e t t ä ryiiinän a i k a i s e i i i n a n p u ä t u k s e n p e r u s t e e l l a , ^ 

j c l l s o v e n t o e r o t e t t i i n rytunän j ä s e n y y d e s t ä , e i o l i s i e r o t e t t u a j ä s e n t ä 

ry luJ i i i p u o l e s t a a s e t e t t a v a v a l i o k u n n a n j ä s e n e a d o k k a a k s i .1 u h u j a i l i u o i t t i 

L i e t a v u n s a , e I t ä o v e n t o o l i k i r j e l m ä l l ä k i i s t ä n y t ryiiiuän t ekemän p ä ä t ö k -

s e n l a i l l i s u u d e n j a s e n vuok;- i o l i s i rylu'iän e n s i k s i a s i a l o p p u u n k ä s i -

l e l L a v ä j a t o d e t t a v a onko ^ v e n t o r y m i ä n j ä s e n v a i e i k ö . i r u h u j a e n d o t t i , 

e i t ä J v e n t o n n i m i p o i s t e t t a i s i i n u l k o a s i a i n v a l i o k u n n a n e n d o k a s l i s t a i t a . 

. . i l t u n e n h y v ä k s y i v a l m i s ^ e l u v c . l i o k u n n a n e h d o t u k s e n . ^ u h u j a n m i e -

l e s t ä e i v a l l i t s e v i s s a o l o i s s a { . i t ä i s i o l l a l e p p y m ä t ö n . o v e n t o on p i t -

k ä n a j a n o l l u t u l k o a s i a i n v a l i o k u n n a n j ä s e n e n ä , j o t e n h ä n e n p o i s t a m i s e n s a 

e n a o k a s l i s t a i t a n e r ä t t ä i s i ryhir;än u l k o p u o l e l l a k i u s a l l i s t a h u o m i o t a , 

w i i k t i e d u s t e l i m i k s i o u n d s t r ö m on p o i s t e t t u u l k o a ä i a i n v a l i o k u n -

n a n j ä s e n e n d o k k a i d e n j o u k o s t a . 

l i ä i s ä n e n k a n n a t t i v a l m i s t e l u v a l i o k u n n a n e h d o t u s t a j a h u o m a u t t i , e t -

t ä ry^^iän b e p ä ä t ö s , j o l l a o v e n t o e r o t e t t i i n ryhrnäii j ä s e n y y d e s t ä , on e p ä -

s e l v ä , i i o l e s y y t ä n y k y i s e n ä a i k a n a k y l v ä ä m i e l e n k a t k e r u u t t a . J v e n t o on 

v a l i o k u n n a s s a h o i t a n u t t e h t ä v ä n s ä m o i t t e e t t o m a s t i . i u h u j a o l i myös s i t ä 

m i e l t ä , e I t ä S u n d s t r ö m i n v a l i o k u n t a j ä s e n y y s o l i s i s ä i l y t e t t ä v ä . 

i . u u s i s t o o l i s i t ä m i e l t ä , e t t ä rytunän e r o t t a m i s p ä ä t ö s 3 v e n t o o n n ä h -

a e n on t u l k i i i n a n v a r . i n e n a s i a . o e e i o l e k i i s t a t t o i u a n s e l v ä . J e e i k u i t e n -

k a a n n y t k ä s i t e l t ä v ä n ä o l e v a a n a s i a a n v a i k u t a . 

^ e h c o k o s k i i o l e n o l l u t s i t a m i e l t ä , e t t e i J v e n t o a o l i s i o l l u t r y h -

ii 
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iuäBiä erotettava.oli sitä mieltä,että hänet säilytetään ulkoasiainvalio-

kunnan jäsenenä.i..itä tulee siihen,että dvento on kirjelniällä kääntynyt 

ryhiiiän puoleen,on se asia käsiteltävä erikseen. 

s 

yi. 

iĵ y piti oventoa sopimattomana ryymiän ehdokkaaksi valiokuntaan,kos-

ka hän pitää itseään eristettynä eikä käy edes ryhmän kokouksissa.Kaiiuatti 

-Biy^^^arin tekemää ehdotusta. 

i.ulovaara: Svento olisi eduskunnassa käyttämänsä puhevuoron johdos^ 

ta pitänyt erottaa ryhmästä»mutta hän ei sääntöjen mukaan tullut erote-

tuksi .rLyhjiiä n päätös olisi korjattava.Kannatti valmisteluvaliokunnan eh-

dotusta valiokunnan kokoonpanoon nähden. 

i.epistö huomautti,että on selvittämättä onko oventon ryhmästä 

erottamispäätös laillinen.Giihen olisi itsellään asianomaisella ollut 

tilaisuus m.m. sovintolautakuntaa käyttäen.3ventolle olisi terveellistä 

joutua sivuutetuksi valiokuntaa valittaessa ettei hän katselisi ryhmää 

ylnäisestä eristyneisyydestään.¿Ihdotti,että ehdotus ulkoasiainvaliokun-

nan jäsenten osalta palautettaisiin takaisin valmisteluvaliokuntaan uuden 

ehdotuksen tekemistä varten.i^uhuja oli sitä mieltä,että myös .^ikin osal-

ta olisi valmisteluvaliokunnan ehdotus tarkistettava. 

runpuja oli sitä mieltä,ectä jo henkilökohtaic is ta syistä olisi 

Dvento jätettävä tuomitsematta tällä kertaa.Kai.nai ti valmisteluvaliokun-

nan endotus ta. 
i:; 

^/oionmaa; Erottamispäätöksestä riippumatta voi ryhmä valita Sventon | 

valiokunnan jäseneksi.i^.itä tulee .aikin X U B Ä tiedusteluun Sundströmin jä- S 

nyydestä poistamiseen on sen johdo..a sanottava,että hallitus on vaatinut J 

luottamuksellisuutta valiokunnalta.Siksi on katsottu sopivaksi saada sin- f 

ne mukaan ryiimän puheenjohtaja. | 

Kupari kannatti J^ryggarin ehdotusta.Svento ei ole rikkomuksensa 

jälkeen lähestynyt ryhminä toverina.hun rangaistuksesta ei ole ollut hyö-• | 
tyä,ei sitä ole peruutettava. i i i 

hiipi oli sitä mieltä,että ulkoasiainvaliokunnan aikaisempi kokoon-' 

pano cn ollut merkillinen.luolueen oppositio on siellä ollut liian voi-

makas .lennätti ^epistön ehdotusta ja vaati,että myös ./iik ja liäisänen Diiii 

poistetaan valiokunnan jäsenehdokkaiden joukosta,perus telien vaatimustaan 

erinäisillä viittauksillax asianomaisten kannanottoihin. 

^rj^ggari yhtyi ehdotukseen,että asia palautetaan takaisin valmis-

teluvaliokuntaan.oventon asia on ensin loppuun käsiteltävä. 

^^^^ r̂yhiiiän päätöstä Sventon erottamisesta laillisena.i^ää-

töksestä ei asianomainen ole sovintolautakuntaan vedonnut,e ikä halunut so-

pia ryhmän kanssa.ii^utta Svento on poliittisesti luotettava ja siksi hänet 
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voidaan valita ulkoasiainvaliokuntaan. 

"ii/iik kiitti Voionmaata siitä ilmoituksesta,e itä valiokunnan on nau-

tittava hallituksen luottamusta.Asiannan pitäisi olla päinvastoin.Puhuja 

i^rimetteli,että Sundström poistetaan ulkoasiainvaliokunnasta .hän on arvos-

televalla kannalla nykyiseen ulkopolitiikkaan nähden.oiihen on puhujan 

mielestä aihetta.ruhuja polemisoi ^epistön ja kilven puhevuoroja vastaan. 

Tolonen kannatti valmisteluvaliokunnan ehdotusta. 

i.ivisalo kannatti ehdotusta asian lähettämistä Sventon osalta valmis-

tavaan valiokuntaan. 

Koponen kannatti valmisteluvaliokunnan ehdotusta, 

xeltonen k.n. ilmoitti ei olevansa varma onko tapaus Svento ihi-n 

selvä.-.sia on i)aisutettu tarpeettomasti liian suureksi.Yhtyi j3ryggarin 

e h d o t u k s e e n , e t t ä Svento on valiokunnan jäsenlis taita pois tettatca.ilyimiän 

on ensiksi saatava selvyys omasta pää töks es tään. JOS Svento ei ole ryiimän 

jäsen,ei häntä ole valiokuntaan valittava.i^nnatti asian palauttamista 
valmis telyvaliokuntaan. 

r:§iDi^ainen valitti,e.tä rymnä tämmöisenä aikana kuluttaa sellai-

usesta kuin Sventon asiasta i.äin paljon aikaa.^.siaa ei ole palautettava 

valmistavaan valiokuntaan,koska me voirmne valita valiokuntaan jäsenen 

vaikkapa ryiimän ulkopuoleltakin.¿.itä tulee Sundströmin poistamiseen eh-

cdokaslistclta,on se tapahtunut siksi,että saataisiin sinne ryhmän pu-
^̂ eenjohtii-ja samalla tavalla kuin aikoinaan oli siellä lekkala. 

Kuusisto ei pitänyt ryhmän oventon erottamispäätöstä sääntöjen 

mukaan syntyneenä .idutta tämä asia on erillinen,eikä estä valitsemasta 

Svent oa ul^^oas iai n valiokuntaan. 

iiiäriäinen kannatti valmisteluvaliokunnan ehdotusta, 

oillanpää oli sitä mieltä,että ryiimalle olisi nolo juttu erottaa 

Svento ulkoasiainvaliokunnasta nykyoloissa.Kannatti valmisteluvaliokun-

nan endotusta. 

¿rich,Andersson k.»Linna^ja^Jokinen^ kannattivat valmisteluvalio-

kunnan ehdotusta. 

Keskustelun päätyttyä tähän äänestettiin ensiksi x.epistön ehdotuk-

sesta asian palauttamisesta takaisin valmisteluvaliokuntaan uuden ehdotuk-

sen tekemistä varten.Jiänestyksessä annettiin Lepistön ehdotuksen puolesta 

26 ja asian käsittelyn jatkamisen puolesta öO ääntä,joten xejistön ehdotus 

tuli hylätykäi. 

lämän jälkeen äänestettiin Lryggarin ehdotuksesta,jonka mukaan 

Svento olisi poistettava valiokunnan ehdokaslistalta.Koeäänestyksessä,' 

joka suoritettiin käsien nostamisella,hyväksyttiin valmisteluvaliokunnan 

ehdotus »joten ivryggarin ehdotus tuli hylätyksi. 
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Vielä äänes te t t i in -.iikin endotuksesta Sundströmin ehdokkuuden suii 

tämisestä.AäneKtyköessä annetti in Viikin endotuiisen puolesta vain 4 ään-

tä,kaikkien muiaen o l l e s s a valmisteluvaliokunnan endotuksen kanualla. 

l^äin ollen ulkoasiainvaliokunnan v a r s i n a i s i k s i j ä sen ik s i -tulivat 

hyväksytyiksi valmisteluvaliokunnan endottamat ryhnän j ä s ene t . 

Valiokunnan varajäsenten kohdalla ehdotti i . ep i s tö ,e t tä valmistelu-

valiokunnan ehdotukseen t e h t ä i s i i n se l l a inen iiiuutos »e ttä .» i ik in t i l a l l e 

v a l i t t a i s i i n nakala. 

x.epistön ehaotua hyväksyttiinx 28 äänellä 12 vastaan. 

Vaitiovarainvalipkuntaan 

Salmenoj a, 

x.ehtokoski, 

hantala , 

1.uus is to, 

i-va t t e la , 

Velling, 

. . i l tunen, 

iurkia j a 

ryggari 

a r a l l e 

ihdotus hyväksyttiin keskustelutta . 

Talous valiokuntaani 

Heinikainen, 

i umine 

1ent t a l a , 

Tolonen, 

A. e t säranta , 

Aarniokoski ja 

..uit t inen. 

Varalle 

riaunio, 

..entokoski j a 

.uut i la inen. 

-ahdotus Hyväksyttiin y k s i m i e l i s e s t i . 

^ak i - j a talousvaliokuntaan ¡ 
^.inna, 

i a j a l a , 

j -y» 

i-aasonen, 

j.'eltonen 0. 

j^epistö j a 

?.aatikäinen J . 

ibhdotus hyväksyttiin yks imie l i s e s t i 

i-ankki valiokuntaan 

.iantala, 

hämäläinen, 

vä isänen, 

oundötrörn. 

i,.ujala, 

...aar lainen, 

e nman, 

i i t k ä s i l t a j a 

o aImela-J ä r v ine n. 

Varalle 

j^ ivisalo , 

i.,ä ke lainen j a 

jokinen. 

ibhdotus hyväksyttiin keskuste lutta . 

i^upari j a 

i okelainen. 

varal le 

i^attela. 

xpivonerD^ j a 

he ttunen. 

oi vis tys valiokuntaan 

i . i l p i , 

Jyr jänen, 

i. alkainäki, 

Virtanen, 

^almela-Järvinen, 

Aydberg j a 
Juut i l a inen . 



a i - a l l e V ä i s ä n e n , 

Turunen, 

i a i d e r s s on K, j a 

x^onkainen. 

^'helotus i r i y v ä k s y t t i i n . 
i . .aata lous v a l i o k u n t a a n 

d]skola , 

i . e p i s t o . 

n a l o n e n T. 

Ä-us t a s i l t a , 

i . o i v u l a h t i - i . e h t o , 

o imenen Ja 

i .ämaräinen V.H. 

V a r a l l e 

^yy» 

. c l o n e n Ja 

i . .äkelä i n e n . 

.-Jhdotus h y v ä k s y t t i i n . 

- y ö vä e nas i a i n v a i i okun taa n 

ivinpuja, 

i . i i l e l ä , 

r y ¿ g a r i , 

T u r k k a , 

-.näe r s s on G. 

x.inds tröm, 

l e r n o j a 

X e l tone n k . . . . 

V a r a l l e 

„ i n d q v i s t , 

i-e ka l a i n e n Ja 

o i l l a n p ä ä . 

.^ndotus h y v ä k s y t t i i n . 

l i u l k u l a i t OS v a l i o k u n t a a n 

k u l o v a a r a , 

X. i n n a , 

irent t a l a . 

-.•OM 

Í 

I 

i r e l t o n e n o . 

S i n i s a l o Ja 

i ' a a s o n e n . 

V a r a l l e 

h i l t u n e n , 

o y r j ä n e n Ja 

1-̂ 0 i v u l a h t i -i-e ht o • 

iliidotus h y v ä k s y t t i i n k e s k u s t e l u t t a , 

i u o l u s t u s a s i a i n v a l i o k u n t a a n 

l e l t o n e n u . 

--»iltunen, 

.ia t t e l a , 

j^ indqvis t , 

i ä v i s a l o , 

xia a t i k ä i n e n J . J a 

l iaunio-

v a r a l l e 

J o k i n e n , 

K e k ä l ä i n e n Ja Ä B i s i x l K E Ä X 

: o k e l a i n e n . 

^lidotus h y v ä k s y t t i i n y k s i m i e l i s e s t i . 

2 ¿ 

Tämän J ä l k e e n o t e t t i i n k ä s i t e l t ä v ä k s i eduskunnan t a r k i s t a j a i n 

I v a a l i a v a r t e n a s e t e t t a v i e n ryiimän J ä s e n t e n v a l i t s e m i n e n . V a l m i s t e l u v a l i o -

o l i e h d o t t c n u t , e t t ä t a r k i s t a j i k s i v a l i t t a i s i i n e d e l l e e n h o n k a i n e n 

f i j a äänen v a r a m i e u e k s e e n komu,sekä l i ä i s ä n e n Ja hänen v a r a t a r k i s t a j a k s e e n 

I i i u o t a r i . Valmis t a v a n v a l i o k u n n a n e h d o t u s h y v ä k s y t t i i n y k s i m i e l i s e s t i . 

I 
V a k u u d e k s i i 

m 

Í 
pui ieenj o h t a j a 

1 s i h t c - e r i . 

T a r k i s t e t t u ; 



Sosialidemokraattisen Eduskuntaryhmän kokouksesta, joka p i d e t t i i n 

ruokasal issa eduskuntatalossa 29 pnä helmikuuta 1940. Kokous ai* 

koi klo 19. Nimenhuudossa merkit t i in poissaoleviksi:Aarnl0k08kl, 

Ampu ja,Eskola,Hakala,Hakkila,Halonen,Hl llelä,Hämäläinen, Jokinen, 

Ka jala,Karjalainen,Kettunen,Kivisalo,Kolvulahtl-Lehto,Komu,Kujala, 

Kuusisto,Lindqvist,Lumme .Malkamäki ,Mustasilta.Paasonen,Peltonen,0«, 

Penttala,Perho.Pitkäsilta,Raunio,Simonen,Sini salo,Syrjänen,Tervo, 

Toivonen,Turkka,Wenman,.Virtanen ja Väisänen. Puhetta johti Salmenoja 
% 

Ja pöytäkir jan k i r j o i t t i Aattela. 
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Rauhan aikaansaaminen. 

Ote t t i in käsi te l täväksi ryhmän kannan määrääminen rauhan 

aikaansaamista koskevassa as iassa . 

Tanner: Asla. jonka t e i l l e nyt tulen esittelemään ei ole 

hanska. Suomen armeija on t a i s t e l l u t u rhoo l l i s e s t i . Olemme myös 

ulkomailta saaneet yhtä ja t o i s t a koneel l is ta apua. Suuri osa 

valtioneuvoston työstä on kulunut avun hankkimiseen. On myös oltu 

puuhassa ulkomaisten joukkojen avuksi saamisesta. On pidet ty selvä-

nä, e t t ä tämä o l i s i lähinnä Ruotsin velvol l isuus . Sie l tä on kyllä 

tu l lu tk in jokin määrä vapaaehtoisia. Ensimmäiset vapaaehtoiset voi-

t i i n l ähe t t ää rintamalle vasta toissapäivänä, koska ne ol i t ä ä l l ä 

ensin koulutettava. Tämä vapaaehtoinen apu el ole kovin merkittävä. 

Ruotsi l ta pyydett i in valmiita joukko-osastoja, jotka vapaaehtoisina 

o l i s iva t l i i t t y n e e t Suomen armeijaan. Ruotsi k ie l täytyi t ä s t ä . Tällä 

Suomi kaadet t i in . Tämän jälkeen on ol lut puhetta tämän tapaisen 

avun saamisesta l ä n s i v a l l o i l t a . Aloite on t u l l u t s i l t ä t aho l ta . Län-

s iva l la t ovat luvanneetkin apua. Kyseessä ei o l i s i kuitenkaan kovin 

suuri määrä miehiä, mutta he i l l ä o l i s i hyvät aseet. Tulee eteen ky-

symys minkä kautta nämä joukot maahamme tuo ta i s i i n . Niiden tuominen 

Petsamon kautta el ole mahdollinen. Skandinavian maat taasen eivät 

laske joukkoja marssimaan alueensa l äv i t s e . Jäämme s i i s yksin. Nyt 

meille ta r joutuu t i l a i suus rauhan tekemiseen NeuvostollIton kanssa. 
k 

Neuvostoliiton vaatimukset ovat hyvin raskaat . Ne ovat pääkohdit-

ta in seuraavat: 1) Hankoniemi o l i s i vuokrattava laivastotukikohdaksi. 

2) Karjalan kannas o l i s i luovutettava.kokonaan, myöskin Viipuri. 
3) Laatokan pohjoiapuolelta huomattava alue n i in e t tä Sortavalakin 
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ioutulsl luovutettavaksi. Venäläiseltä tuholta on Il-

moitettu, että ellei näitä ehtoja hyväksytä tulevat 

he myöhemmin lisäämään vaatimuksiaan. Vastaus on annet-
» 

tava kahden päivän kuluessa. Valtioneuvostossa on tultu 

siihen käsitykseen, että Jos sotaa vielä jatketaan, niin 

siinä- yksin kun olemme jääneet- lopuksi kuitenkin hä-
" f f f ' 

vitään, joten on edullisempaa suostua Neuvostoliiton 

vaatimuksiin ja pyrkiä rauhaan, vaikka hinta onkin näin 
f ' 

raskas. Ennenkuin lopullinen päätös on tehty, on asetut-

tu yhteyteen sotilasjohdon kanssa ja sen taholta on 11-

moitettu, että se ei voi vastata rintamien säilymisestä. 

Sduskunnan ulkoasiainvaliokunta, joka on myös 

asiaa käsitellyton tänään yhtä jäsentään lukuunottamat-

ta asettunut hallituksen kannalle. 

Jos rauha tehdään edellä esitetyn suunnitelman 

perusteella, menettää noin kymmenesosa maan väestöstä 

vakinaisen asuinsijansa. Toivoi, että asie säilyisi ryh-

män Jäsenten tiedossa. 

Heinikainen: Ryhmä ei ole koskaan ollut näin 

vakavan kysymyksen edessä. Selosti niitä olosuhteita, 

jotka vallitsivat silloin knn neuvottelut Neuvostolii-

ton kanssa keskeytyivät. Olemme nyt kuulleet, ettei meil-

lä ole mitään mahdollisuuksia jatkaa sotaa. iCi myöskään 

näytä mahdoniselta, että Venäjällä svntyisl vallankumous. 

Kosketteli tämän jälkeen avunsaantikysymystä. Valtioruumis 

on pelastettava. On pyrittävä rauhaan niin kauan kun kun-

nia on jälellä. Myös sotilasjohdon kanta on otettava huo-

mioon. Kansamme on tässäkin asiassa pysyttävä yksimielisenä. 

Voionmaa: Selosti ulkoasiainvaliokunnan kantaa. 

Valiokunnassa tehtiin ulkoministerille useita kysymyksiä. 

Tarkastettiin mahdollisuuksia sodan jatkamiseen. Nyt on to-

dettava, että Karjalan kannas el pitänyt, kuten vakuutet-

tiin ja luultiin; että ulkomaista apua ei saada; että tuotan-

toelämä tyrehtyy ja kansa nälkiintyy, jos sotaa edelleen jat-

ketaan. Kansa on myöskin hermostunut jatkuvien asepalveluk-

seen kutsumisien johdosta.Sodalla on voitettu ainakin se, 

että on näytetty olevamme luja kansa. Hallituksen kanta on 

hyväksyttävä. Tähdensi yksimielisyyden merkitystä tässä 

asiassa. 

Kuittinen: Työväenluokka el ole tahtonut sotaa. On 

valittavana kaksi tietä: tehdäänkö rauha luovuttamalla maa-

ta, vai jatketaanko sotaa tuhoamalla koico kansa. Yhtyi hal-

lituksen kantaan. 

Lehtonen: Asiasta voi syntyä kuuma keskustelu. Jos ryh-

'dytään syyttelemään toisia siltä, mitä viime syksynä jätet-

tiin tekemättä. 3e on tässä yhteydessä kuitenkin tarpeetonta. 
t 

Rauha on tehtävä niijä ehdoilla kun saadaan. Rajat eivät ehkä 
aina säily samanlaisena. 

Aattela:Toveri Tannerin ja toveri Voionmaan esittämät 

näkökohdat ovat niin vakuuttavia, että toisella kannalla ole-

miseen el ole riittävää pohjaa. Nyt el ole aika kiistellä sil-

tä mitä on tehty tai tekemättä jätetty, sellaisesta kun ei mis-

sään tapauksessa nyt enää ole mitään hyötyä. 

Kulovaara: Yhtyi hallituksen kantaan. 

Bryggari:01i hallituksen kannalla. Huomautti , että oli 

jo syksyllä ollut rauhan säilyttämisen kannalla. 

Hiltunen: l̂ Ienetykset ovat suuret, mutta rauha on tehtävä. 

Malmivuori: jJhkä yhtenä syynä siihen, että on jouduttu 

siihen missä nyt ollaan, oli se, että maassamme yliarvioitiin 

omaa mahtiamme ja aliarvioitiin Venäjän sotilalllsta voimaa. 

Oli hallituksen kannalla. 

Peltonen,M.: Selosti syksyistä kantaansa. Nahka on myytävä 

niin kalliista kuin suinkin. Pelkäsi, että sisäpoliittinen ti-

lanne ei kestä rauhaa. Voiko hallitus hoitaa sisäisen järjestyk-

sen säilymisen? Onko tällä maalla sellaista ystävää, joka sitä 

auttaa jälleenrakennustyössä? Sanoi ettei uskalla äänestää täl-

laisen rauhan puolesta. Koetan olla niin lojaalinen etten äänes-

tä vastaankaan. 

Turkla: Olemme nyt joutuneet kylmän tosiasian eteen. Kun 

Neuvostoliitto nyt antaa meille jonkinlaisen rauhan, on siihen 

mentävä, vaikka se raskaaltakin tuntuu. iShkä tulee vielä toinen-

kin aika, jolloin raja voidaan käydä uudelleen. 

Welling: Sanoi kuuluneensa niihin, jotka hyväksyivät sen 

mitä syksyllä tehtiin, koska hänen mlelestääii silloin ei ollut 

muuta mahdollisuutta. Suomen kansa on urhoollisesti puolustanut 

vapauttaan, ei ole tälle kansalle häpeäksi, jos nyt tehdään 
rauha. 

Lepistö: Olisi ollut kiintoisaa saada tämän asian yhteydessä 

-
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rintamaa koskeva tnanneselostust Täytyy luottaa halli-

tukseen, el ole muuta mahdollisuutta. Demokratlainne Jou-

tuu nyt tulikokeeseen. Rintamalla olleissa voi ilmetä 

« 

katkerutta. Rauhan teon Jälkeen ei maamme ulkopolilt-

tlnen asema suurestikaan eroa Baltian-maiden asemasta. 
I Jokelainen: SyytteliJöitä kyllä on. Sota on kui-

1 

tenkin saatava loppumaan niin pian kuin mahdollista. 

Linna! Taloutemme Joutuu yhä vakavammin kärsimään 
4 

mitä kauemmin sota Jatkuu. 011 hallituksen kannalla. 

Lehtokoski: Yhtyi hallituksen kantaan. Rintamalla 

on paljon sellaisia nuoria miehiä, Jotka eivät ole pääs-
r 

seet kertaakaan kunnollisesti lepäämään. 

Srioh: Yhtyi Reinikaisen lausuntoon. Hallituksessa 

olevat toverimme ovat tehneet kaiken mahdollisen tässä 
i 

asiassa. Kun tov. Tanner on ulkoministerinä, niin voim-* 
me luottaa hallituksen kantaan tässä asiassa. Tulevai-

suus voi muuttaa nyt syntyvän olotilan. Kysyi onko mah-• 
dollista saada Jonkinlainen välirauha rauhanneuvottelu-f 
Jen ajaksi. 

r 

Sillanpää: Puhui kotirintaman kestävyydestä. Oli 
f ' 

hallituksen kannalla. 

Kääriäinen: On yhdyttävä hallituksen kantaan.Kan-

samme on taistellut rehellisesti. Mikä meiltä väkisten 

viedään el ole meidän häpeämme. 

Tanner: Sota on aina tavaton koettelemus kansalle. 
« 

31 olisi odottanut sellaista pessimismiä, mikä eräissä 

Yiuheenvuorolssa on ilmennyt. Ei Suomi mennyt sotaan, sii-

hen Jouduttiin. Jos olisi luultu, että sotaan Joudutaan, 

olisi hankittu lupauksia ulkomaisesta avusta sekä aseita. 

Kun Neuvostoliitto syksyllä esitti vaatimuksensa, niin us-

koiko kukaan, että ne olisi eduskunnassa Ja kansan keskuu-

dessa hyväksytty. Muistutti mieliin, miten yleensä oltiin 

raivostuneita sen johdosta, että pienet valtiot Joutuivat 

hyväksymään suurten taholta tehdyt vaatimukset. Suomi on 
f 

näyttänyt tien. Meidän vikamme ei ole, että suuri maailma 

el ole meitä riittävästi tukenut. On huomattava ero sillä 
t 

annetaanko maata vapaaehtoisesti vaiko.väkivaltaisen toi-
f 

menpiteen pakoituksesta. Väkivaltaisesti menetetty voi-

daan Joskus saada takaisin. Tieto rauhasta voi vaikuttaa 

kansaan pommin tavoin. Yleensä on uskottu, että me olemme 

sodassa olleet voittajina. Myöhemmin kuitenkin kansa tu-

lee tyytyväiseksi.Me olemme voittaneet sisäpoliittisella 

rintamalla. Kukaan el tule meitä syyttämään vuoden 1918 

taT^austen Johdosta.Eri ryhmät suhtautuvat nyt toisiinsa 

paremmin kuin ennen. Taloudellisesti on menetyksemme, 

niin raskas kuin se onkin, kuitenkin sellainen, että 

voimme sen , Jos saamme elää 20 rauhan vuotta, kokonaan 

korjata.Sen Jälkeen voi taas uusi kukoistuskausi päästä 

alkuun. Joku kysyi saadaanko luottoa Jälleenrakennustyö-

tä varten. Ruotsin kunniaksi on sanottava, että he ovat 

valmiit kaikkensa antamaan. Huomautti tämän Jälkeen suur-

valtojen omaksumasta asenteesta pieniin valtoihin nähden. 

Suurvalloissa ei ole tahdottu myöntää pienille valtioille 

täysiä suvereenisia oikeuksia. Suurvaltojen välisen sodan 

aikana pienet puolueettomat vallat ovat vaikeassa asemassa. 

Niiden ''sieluista" taistellaan. Voidaksemme vastustaa kalk-

kia orJuutuspyrkimyksiä tulee meidän säilyttää kuntomm.e. 

Paljon saattaa olla edessä ennenkuin kaikki päätt3ry. Edel-

lytti, että rauhanneuvottelujen alettua aseet lepäävät. 

Puheenjohtaja Salmenoja, keskustelun tähän päättyessä, 

kiitti toveri Tanneria selostuksen Johdosta. 

Tämän Jälkeen puheenjohtaja totesi, ettei kukaan ole 

vastustanut hallituksen kannan hyväksymistä. Tiedusteli 

vielä haluaako kukaan sitä vastustaa. Kun eriävää mielipi-

dettä ei ilmoitettu totesi puheenjohtaja, että ryhmä on 

yksimielisesti hyväksynyt hallituksen kannan. 

Puheenjohtaja huomautti vielä, että nyt käsiteltyä 

asiaa el saa ryhmän Jäsenten taholta ulkopuolisille mil-

lään tavalla Ilmaista. 

2 5. 

Ilmoitus kutsunnoista. 

Sihteeri Aattela ilmoitti, että niiden ^-yhmän Jäsenten, 

Joiden tulee ilmoittautua kutusuntaviranomalslIle, on kään-

nyttävä eduskunnan sihteerin puoleen. Joka hoitaa asian edus-

tajain puolesta. 

^ O y d y ^ ^ ^ - ^ ^ V a k u u 
fuEeen^oRiaJaT 

T a r k i s t e t t u . 
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SoBlttlldemokraattleen Sdnekuntaryhmän valmistavan valiokunnan 

kokouksesta, joka pidettiin ryhmähuoneessa eduskuntatalossa 

7 pnä maaliskuuta 1940. Kokous alkoi kello 18# Saapuvilla oli-

vat: Bryggari.Huotari,Kilpi»Kulovaara,Lehtokoski»Lepistö.linna, 

Lonkainen,Peltonen,0..Rantala,Salmenoja,Syrjänen,Tolonen ja Aat-

tela. Puhetta johti Salmenoja ja pöytäkirjan kirjoitti Aattela. 

•a 
r -

•T 
. ' i t % 

"ii 

>1 

-ii •iii 
•f. f 

I 

,'A 

1 §. 

Valmistavan valiokunnan kokoonpano. 

Todettiin, että ryhmän sääntöjen 5 §:n mukaisesti oli-

vat eduskunnan eri valiokuntien sosialidemokraattiset edustajat 

valinneet valmistavan valiokunnan jäseniksi seuraavat: 

perustuslakivaliokunnasta Kilpi, 

lakivaliokunnasta Komu, 

ulkoaslalnvfciliokunnaQta Huotari, 

vai 11 o V ar a 1 nv ai 1 o kunna s ta ?/e 111 ng, 

pankkivaliokunnasta Rantala, 

talouavttllokunnasta Tolonen, 

laki- ja talousvaliokunnasta Linna, 

sivistysvaliokunnasta Syrjänen, 

maetalousvallokurnasta Lepistö, 

kulkulaltosvallokunnasta Kulovaara, 

työV^enaslalnvallokunnasta Bryggari,ja 

puolusaslalnvailokunnasta O.Peltonen. 

Sotaväen palkkaus. 

Puheenjohtaja Salmenoja selosti sotaväen r»alkkauk-

sen johdosta puolustusmlnlsterln puheilla olleen lähetystön 

käyntiä.(Katso ryhmän pöytäkirjaa 7/3-40) 

Merkittiin , että ryhmän valitsema lähetystö oli 

saamansa tehtävän suorittanut. Puhe e,n johtaja toistaa selos-

tuksensa ryhmin kokouksessa, 
V a k u u d e ^ 

fuRe 



P ö y t ä k i r j a 

SoslalIdemokraettlsen Sdusknntaryhmän kokouksesta, joka pidet-

tiin ryhmähnoneessa eduskuntatalossa 7 pnä maaliskuuta 1940, 

Nimenhuudossa merkittiin poissaoleviksi: Halonen»Karjalainen, 

Koivulahti-Lehto,Komu.Nokelainen »Paasonen »Pekkala,Rydberg »Räi-

sänen ,Wenman/Virtanen ja Voionmaa.'Kokous alkoi kello 19»45. 

Puhetta johti Salmenoja Ja pöytäkirjan kirjoitti Aattela, 

vt] 

1 

Rauhan aikaansaaminen. 

Otettiin uudelleen käsiteltäväksi ryhmän kannan 

määräämlren rauhan aikaansaamista koskevassa asiassa. 
t 

Tanner: Palautti ryhmän Jäsenten mieleen edellisessä 

29/2-40 pidetyssä ryhmilkokoukaessa antamansa seloötuksen. Por-

varilliset ryhmät eivät ole aivan yksimielisiä rauhan aikaansaa-

mista koskevassa asiassa. Varsinkin ikl:n ryhmä on vastustaval-

la kannalla. Hallitus katsoi voivansa, koska eduskunnan suuri 

» 

enemmistö oli rauhan aikaansaamisen kannalla,ryhtyä asian Joh-

dosta nanvottelulhin Neuvostoliiton edustajien kanssa.Asiaan 

tuli kuitenkin eräs mutta. Länsivalloilta tuli tiheään tietoja. 

Ne haluavat antaa avustusta maallemme intervention muodossa. 

Lupaus on annettu sitovassa muodossa. Neuvostoliitolle ei vielä 

ole annettu myöntävää eikä kieltävää vastausta. On pyydetty 

ykiistylskohtaiaempla tietoja heidän rauhanehdoistaan. Myöskin 

länslvaltojen ehtoja on tutkittu. Sotilasjohtoa on asiassa kuul-

tu. Hallituksessa on lopuksi tultu siihen, että olisi otettava 

varma epävarman asemesta. Venäläiset ovat Ilmoittaneet pitentä-

vänsä sitä aikamäärää, Jonka kuluessa heille on Suomen taholta 

Ilmoitettava snostutaanko tekemään rauha heidän ehdotuksensa 

pohjalla. Toiselta puolen on pyydetty, että länsivallatkin pi-

dentäisivät sitä alkaa, Johon mennessä niille on ilmoitettava 

pyydetäänkö näitä valtoja antamaan maallemme sitä apua» Jota 

ne ovat tarjonneet. Ilmoitti kahteen otteeseen antarleensa 

asiasta tietoja ulkoasiainvaliokunnalle. Valiokunta on Jokseen-

kin yksimielisesti hallituksen kannalla. Valiokunnan Jäsen Kares 

on sitä mieltä, että sotaa on Jatkettava viimeiseen mieheen Ja 

toinen Jäsen Kekkonen on yhtynyt häneen vähemmän Jyrkästi. 



I 

I 

I 'i 

I 
rt 

Piihuia v a l i t t i e i t ä , e t t ä Joku edustttjö on ilmala-

8Ut luottamukeelllseBti saamiaan t i e t o j a eduskuntaan 

kuulumattomille henk i lö i l l e . 

Kivisalo: Hölösulselle e d u s t a j a l l e , jos hän 

kuuluu ryhmäämme, on annettava varoi tus . Yhtyi h a l l i -

tuksen kantaan. 

•VIIk: Viikko s i t t en antamassaan selostuksessa 

Tanner o s o i t t i , e t t ä on käytännöl l isest i katsoen mah-

dotonta saada l ä n s i v a l l o i l t a tehokasta apua. Hal l i tuk-

sen on pyr i t tävä rauhan aikaansaamiseen. 

Keskustelun päätyttyä puheenjohtaja t o t e s i , 

e t tä ryhmä on yksimiel ises t i aikaisemmin omaksumallaan 

kannalla nyt käsi tel tävänä olevassa as iassa . 

2 I . 

Lomanpyyntajä. 

Aarnlokoskl pyysi vapautusta eduskuntatyöstä 

maaliskuTin 8 päiväksi . 

Jokinen pyysi vapautusta eduskuntatyöstä maa-

liskuun 10-17 päivien väl iseksi a j aks i . 

Pyyntöihin suos tu t t i in . 

/ 

I j» 

f 

S"'-

V a k u u d e k s i : 

Puheenjohtaja, ^ 

Ih t ee r i . 

I . 

T a r k l s t e t t t z 

! ' f ' p 

1. 

, J . ^'f-l-A^ 



P ö y t ä k i r j a 

Soslalide-^okraattlsen Eduskuntaryhmän kokouksesta, Joka pidet-

t i i n ryhmähuoneessa eduskuntatalossa 16 pnä maaliskuuta 1940# 

Kokous alkoi, kello 11. Nimenhuudossa merki t t i in poissaoleviksi 

Aarniokoskl»Andersson,G.»Hakala,Halonen,Kulttinen,Kuusisto, 

Mäkeläi nen,Pekkala,RaatIkalnen,J.,Rälsänen »Salmela-Järvinen, 

Tanner,Turkla,'.Veiling,'Virtanen Ja Väisänen. Puhetta Johti Sal-

menoja Ja pöytäkir jan k i r j o i t t i Aattela. 

i 
• f . / 

f 
A 

1 

Rauhansopimuksen r a t i f i o i n t i » 

Otet t i in käs i te l täväksi ryhmän kannan määrääminen 

Suomen Ja Neuvostoliiton v ä l i l l ä tehdyn rauhansopimuksen r a -
T 

t i f io lmi seen. 

Puheenjohtaja Salmenoja: '̂Ryhmän kokous Joutuu nyt kä-
f 

slttelemään uslaa, Joka Jo pörin viikon ajan on pitänyt mieliä 

Jännittyneenä: sodan lopettamista Ja rauhan aikaansaamista. Nyt 

on rauha aikaansaatu, vaikka tos in raskain ehdoin Ja rauhanso-

pimus on a l l e k i r j o i t e t t u . J ä l j e l l ä on eduskunnan hyväksymisen 

hankkiminen, sopimuksen r a t i f i o i n t i , Joka ensi vaiheessaan tu-

lee Jo tänään eduskunnassa e s i l l e . Ryhmän on nyt määriteltävä 

kantansa sopimuksen hyväksymiseen nähden. Olen Jo etukäteen 

vakuuttunut s i i t ä , e t t ä samoin kuin ryhmä yksimiel ises t i antoi 

ha l l i t ukse l l e sen pyytämät valtuudet rauhan solmiamiseen, se 

nyt myös yksimiel ises t i hyväksyy tehdyn rauhansopimuksen.Oletan 

myös, e t t ä s i inä keskustelussa. Joka t ä ä l l ä mahdollisesti syntyy, 

ei puututa s i ihen , Joka on mennyt. Jälkiviisauden harras tus ta 

har jo i te t takoon s i t t e n , kun siihen on Jou t i l as ta alkaa. Nyt on 

rauhantoimet saatet tava nopeasti lopul l iseen päätökseen Ja va l t a -

kunnan Jälleenrakennustyössä päästävä alkuun. Ennen keskustelun 

alkamista huomautan s i i t ä , e t t ä on koetet tu sopia s i i t ä , e t t e i 

ryhmien puolesta käytetä puheenvuoroja eduskunnassa.' 
Annan alustavan puheenvuoron toveri Voionmaalle.^ 

Voionmaa: Lähtöni Moskovaan ol i hyvin k i i r ee l l i nen , s i l -

lä sain vasta par ia tun t ia enríen matkallelähtöä s i i t ä tiedon. Kat-
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aoln velvolllsuudekaenl o l la mulcana, Meillä ol i alnne 

mennessämme Jo kantamme määritelty, senhän ol i ryhmä 

kokouksessaan hyväksynyt Ja hal l i tus ohjeeksemme an-

tanut. Huomautti, e t tä Moskovassa e s i t e t t i i n eräitä 

uusiakin vaatimuksia, Joista el aikaisemmin oltu hal-

l i tukse l le ilmoitettu. Painosti s i t ä / e t tä tämä on 

saneltu rauha. 

Neuvotteluissa asettui Molotov puheenjohtajan 

palkalle. Venäläiset vakuuttivat, että heidän tarkoi-

tuksenaan on Leningradin Ja Muurmannin radan turvaaminen. 

Molotov hoit i keskustelua. 
K 

Tämän Jälkeen puhuja selosti rauhansopimusta. 

1 art ikla koskee sotatoimien lopettamista. Rau-

hansopimus astuu voimaan het i . Suomalaiset neuvotteli jat 

ehkä tässä menivät y l i muodollisuuksien, mutta sotatoi-

mien lopettamisen tähden oli niin tehtävä, koska venä-

lä ise t eivät suostuneet niiden lopettamiseen ennen rau-

hansopimuksen hyväksymistä. 

2 art ikla koskee uusia r a j o j a . Arvostelimme 

venäläisten vaatimuksia. Teimme monia muistutuksia. 

Koetetimme saada ra ja l in jan kulkemaan asumattomien 

seutujen kautta. 3rame onnlstnneet. Koetimme saada Sn-
f 

son kohdalla aikaan sellaisen mutkan, e t tä mm Rouhla-

lan koski Ja voimalaitos ol is ivat jääneet uuden rajan 

t ä l l e puolelle. Koetimme saada määräyksen Saimaan ka-
r 

navan käyttöoikeudesta, Värtsilän tehtaan t ä l l e puo-

l e l l e Jäämisestä Ja edelleen teimme äärimmäisiä ponnis-

tuksia Viipurin takaisin saamisesta. Varsinkin pääminis-

ter l Ryti perusteli kantaamme er i t tä in hyvin. Kalkki ol i 
f 

turhaa. Koetimme saada supistetuksi Muurmannin radan suo-

ja -a luet ta . Smme tässäkään onnlstnneet. Raja s i i s sanel-

t i i n venäläisten taholta. He uhkasivat neuvottelujen 
lopettamisella. 

3 art ikla koskee hyökkäämättömyyssopimuksen 

aikaansaamista. Tämä e s i t e t t i i n Suomen taholta Ja siihen 

venäläiset suostuivat. 

4 artikla koskee Hangon vuokraamista 30 vuo-

deksi Neuvostoliitolle. Aluksi venäläiset vaativat s i tä 

kokonaan. Kun si t ten päädyttiin alueen vuokraamiteen. tar jos i -

vat he ensin 6 ml l j . suuruista vuotuista vuokraa, mutta saa-

t i i n vuokra kuitenkin kohotetuksi 8 miljoonaksi markaksi. 

6 art ikla koskee Petsamon alueen.takaisin saamista. 

Aluetta ei kuitenkaan saatu kokonaisuudessaan takaisin, s i l l ä 
Neuvostoliitto vaati i tsel leen osia Kalastaja- Ja Srednlsaa-
rennolsta. 

6 art ikla koskee vapaan kauttakulkuolkeuden myöntä-

mistä Neuvostoliitolle ja sen kansalaisille Petsamon alueen 

kautta Norjaan ja s ie l tä takaisin, minkä ohella Neuvostolii-

to l le annetaan oikeus konsuliviraston perustamiseen Petsamon 

alueelle . 

7 art ikla on.hiukan merkillinen, se nira. koskee 

oikeuden myöntämistä tavarain kauttakulkuun Neuvostoliiton 

ja Ruotsin v ä l i l l ä , ja,tämän kauttakulun kehittämiseksi lyhin-

tä rautatietä pitkin, rautatien rakentamista Kemijärveltä Kan-

talahteen, mikäli mahdollista 1940 aikana. Venäläiset pitivät 

hyvin tärkeänä radan pikaista rakentamista Ja vaativat, että 

o l i s i kiinteästi määrätty se rakennettavaksi 1940 aikana. Vas-

tustimme tätä Ja Ryti i lmoit t i , että hän el pane nimeään a l l e , 

Jos venäläiset pysyvät vaatimuksessaan. Saatiin aikaan muutos, 

että rata on "mikäli mahdollista" vuoden 1940 aikana rakennet-
tava. 

8 art ikla koskee kauppasopimusneuvottelujen alkamista. 

Tämä kohta tuli ehkä meidän taholtamme. 

9 art ikla koskee rauhansoplr.uksen voimaantuloa. Ratif ioi 

misklrjojen vaihdon pitää tapahtua 10 päivän kuluessa sopimuksen 

al lekir joi t tamisesta, s i i s 22/3-40. 

Tämän Jälkeen puhuja kosketteli eräitä neuvotteluissa 

e8llnt3meitli yksityiskohtia. Venäläisten laatima sopimusluonnos 

oli keskustelujen pohjana. Saimme sen aamulla nähdäksemme Ja Jo 

samana päivänä päivällä kokoonnuimme neuvottelemaan. Suomalaisten 

taholta e s i t e t t i i n mm, että luovutettavien alueiden asukkaat sai-

sivat vuoden ajan ol la en t i s i l l ä asuinsijoillaan Ja tänä aikana 

he voisivat harkita Jäävätkö paikoilleen vai tukevatko rajan tä l -

le puolelle. Molotov sanoi, että tässä tullaan menettelemään sa-

moin kuin Puolassakin. Esitimme laa ja t vaatimukset uskonnonvapau-

teen nähden, aina Mooseksen uskoisiln a s t i . Meille s e l i t e t t i i n , 
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että Venöiän peruatualait eivät eollaiatft dftlll»Koetimme 

myiJskln saada sopimukseen mainintaa arkistoista Ja kir-

jallisista todistuskappaleista. Esitetyksemme otettiin 

vastaan, mutta ei sisällytetty rauhansopimukseen. Esi-

timme merirajojen selvittämistä. Edelleen esitimme raja-

komissionin perustamista. Tämä luvattiin ottaa harkitta-

vaksi . 

Taholtamme esitettiin myöskin suuri Joukko ta-

loudellisia kysymyksiä, kuten Saimaan kanavan Ja Uuraan 
sataman käyttöoikeutta koskevia y.m. 

Venäläisten taholta esitettiin mm Antikaisen Ja 

hänen toveriensa vapauttamlsasla. Huomautimme heille pre-

sidentin armahduaolkeudesta. 

Venäläiset huomauttivat myöskin, että heillä ei 

ole poliittisia vaatimuksia, mutta että kovin vihamielis-

tä on ollut suhtautumisemme Neuvostoliittoon. 
Puhuja mainitsi, että peräänt3rmlsaikaan saatiin 

Jonkin verran pidennystä. Aluksi venäläiset vaativat, että 
Joukkomme on heti peräytettävä uuden rajan taakse. 

Lopuksi oli Molotov huomauttanut, että saitte 
näinkin hyvän rauhan Ruotsin hallituksen Ja madame Kol-
lontayn ansiosta. Puhuja Itse oli sitä mieltä, että myös-
kin Amerikan lähettilään tarmokas esiintyminen vaikutti 
hyväksemme. 

Puhuja painosti sitä, ettei ollut mahdollisuutta 

Jatkaa neuvotteluja kovin kauan. Niiden Jouduttamista kii-

rehdittiin sekä venäläisten että oman hallituksemme Ja pää-

majamme taholta. Tämä kansa on aavistamattomista lähteistä 

ammentanut voimaa ankarassa olemassaolonsa puolesta suo-

rittamassaan kamppailussa. Nyt on käytävä työhön uusin in-

noin Ja voimin. 
Puhujan selostus palkittiin suosionosoituksin. 
Puheenjohtaja Salmenoja kiltti toveri Voionmaata 

ansiokkaasta selostuksestaan. 
Tolonen: Hjrväksyi hallituksen toimenpiteet Ja 

neuvotteli Jäin työn. Rauhansopimus on.hyväksyttävä vaik-

kakin raskain sydämin. Keskusvaltain taholta mahdollises-

ti tulevat tyrkytykset on hylättävä. 

f ̂  

f V 

Reinikainen: Sopimus on ratifioitava, siitä olemme varmaan 
yksimielisiä. Hyhmän taholta ei ole käytettävä yhtään puheen-
vuoroa, elleivät toisten ryhmien edustajat ala keskustelua 
asian Johdosta* 

Kulovaara: Yhtyi edellisiin. 
' Hiltunen: Oli vain päivien kysymys koska linjamme etelässä 

olisivat murtuneet. Rauhansopimus olisi hyväksyttävä. Toki var-
sin kiusallisen vaikutuksen, että kaksi hallituksen Jäsentä pyysi 
eroa tämän asian Johdosta. On toimitettava nimenhuutoäänestys. 
Jottei kukaan voi myöhê -̂̂ .min sanoa olleensa toisella kannalla kuin 
millä äänestyksessä ilmaisee olevansa. 

Kivisalo: Yhtyi edellisiin Ja kannatti Hiltusen ehdotusta. 
Bryggarl: Olisi saatava päämajasta henkilö selostamaan meil-

le asemaa rintamalla. 

Peltonen,M.: Eduskunnassa el olisi asian Johdosta käytettävä 
yhtään puheenvuoroa, mutta elltä varalta, että keskustelua syn-
tyy, olisi määrättävä kuka ryhmän taholta esiintyy puhujana. 

Erich: Kannatti Peltosen ehdotusta. 
Keskustelun päätyttyä toimitettiin nimenhuutoäänestys, 

Josaa kalkilla äänillä (59) hyväksyttiin ehdotus rauhansopi-
muksen ratifioimisesta. ( Liite 1) 

Tämän jälkeen puheenjohtaja varoitti pitämään Jäsenten 
omana tietona, erSät toveri Voionmaan esittämät tiedot. 

Päätettiin, että jos asian johdosta syntyy eduskunnassa kes-
kustelua, toveri Voionmaa esiintyy puhujana ryhmän taholta. 

Tämän Jälkeen hylättiin Bryggarln ehdotus. 

2 
Puoluetoimikunnan ja ryhmän yhteinen julistus. 

Puoluetoimikunnan taholta tulleen aloitteen perusteella 
valittiin ryhmän î uhe en johtaja Salmenoja yhdessä puoluetoi-
mikunnan edustajien kanssa laatimaan luonnoksen puoluetoimi-
kunnan Ja ryhmän yhteistä Julistusta varten. 

3 §. 
Ryhmäkokous. 

Päätettiin, että jos asianhaarat niin vaativat, tänään 
pidetään toinen ryhmäkokous puolen tunnin kuluttua eduskunnan 

istunnon päättymisestä. Valmistava valiokunta kokoontuu sil-
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Sosialidemokraattisen Eduskuntaryhmän valmistavan valiokunnan 

Ja Sosialidemokraattisen Puolueen puoluetoimikunnan yhteisea-
f 

tä kokouksesta. Joka pidett i in ryhmän huoneessa eduskuntatalos-

sa 19 pnä maaliskuuta 1940. Kokous alkoi klo 14,30» Saapuvilla 

o l iva t : Aaltonen»Andersson,G.»Bryggari.Hakkila,Harvala,Huotari, 

Keto,Kilpi,3.-K..,Komu,Kulovaara,lehtokoski »Lepistö,Linna,Lon-

kainen,Rantala,Reinikainen,Salmenoja,Saiovaara.Tolonen,Welling, 

'.Vilk Ja Aattela. Puhetta Johti Salmenoja Ja pöytäkirjan kirJoit^ 
» 

t i Aattela. 

1 

1 § . 
r 

Puoluetoimikunnan Ja ryhmän yhteinen Ju l i s tus . 

Puheenjohtaja I lmoi t t i , e t tä puoluetoimikunnan Ja 

ryhmän yhteisest i asettama Jaosto on saanut valmiiksi puoluetoi-

mikunnan Ja ryhmin yhteisen Julistuksen luonnoksen. Jonka hän 

tämän Jälkeen ääneen lukemalla e s i t t e l i kokoukselle käsi t te lyä 

varten. ( I l l t e 1) 

Bryggarl: Julistuksessa o l i s i sanottava, e t tä työ-

väestö el ^halunut sotaa, Ja että sotaan Jouduttiin porvariston 

poli t i ikan uhrina. 

Keto: Yhtyi BryggarlIn s i i n ä , e t tä työväestö el ha-

Innut sotaa, mutta e t tä el kuitenkaan ole ollut kysymys ykiinomaan 

porvariston po l i t i ikas ta . Selosti kantaansa Ja perusteli Jaoston 

ehdotusta. Teki luonnokseen erään k i e l e l l i s e n korjauksen, Joka he 

m 

t l hyväksyttiin. Huomautti , e t tä Julistuksessa sanotaan, et tä 

maamme el oraasta tahdostaan Joutunut sotaan. 

Velllng: Si hyväksynyt Bryggarln kantaa. Ryhmältä 

tosin s a l a t t i i n ergiltä tärkeitä seikkoja. Sotaan Jouduimme y l -

lä t täen. Odotettiin uusia neuvotteluja. Tulikin törkeä hyökkäys 

kimppuumme ja s i tä vastaan ryhtyi kansa yksimieliseen kamppai-
f 

luun. 
I 

Reinikainen: Yhtyi te l l ing in lausunnon siihen osaan, 

Joka koski sodan alkamista. IKL tahtoo nyt kalastaa sameassa ve-

dessä. Julistusluonnos vastaa tämän hetken poli t i ikan vaatimuk-

s i a . Tarmomme Ja voimamme on käytettävä ha joi t tavla voimia vas-

taan. 
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